
Сіз не дейсіз?

ИНФРАҚҰРЫЛЫМ 
ДАМЫМАЙ, 
МЕМЛЕКЕТ
ӨРКЕНДЕМЕЙДІ

�лы�бек Т�МАШИНОВ, 
Мәжіліс депутаты:

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты� т�ра�а-
лы�ымен �ткен �кіметті� ке�ейтілген отырысында ел экономи-
касын дамыту�а �атысты к�птеген �зекті ойлар с�з болды. 
Соны� бірі – инфра�/рылымды дамыту. Газетімізді� «Сіз не 
дейсіз?» айдарында Мәжіліс депутаты �лы�бек Т/машиновтан 
атал�ан мәселеге �атысты ойын білуге тырысты�.

(Жалғасы 4-бетте)
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ҮРЕЙДІ СЕЙІЛТІП, 
ҚАУІПТІҢ АЛДЫН АЛАДЫ

БЕТ
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ТЫҢ БАСТАМАЛАР МЕН 
МҮМКІНДІКТЕР АЛАҢЫ

БЕТ
7

Кеше Президент �асым-
Жомарт То�аевты� т�ра�алы�ы-
мен �кіметті� ке�ейтілген оты-
ры сы �тті. Жиын�а Премьер-
Министр Олжас Бектенов, Пре-
зидент 7кімшілігіні� басшысы 
Айбек Дәдебаев, �кімет м9ше-
лері, �лтты� банк т�ра�асы, 
Астана, Алматы және Шымкент 
�ала ларыны�, сондай-а� об-
лыс  тарды� әкімдері, орталы� 
мем лекеттік органдар мен /лт-
ты� компанияларды� жетекші-
лері �атысты.  

Мемлекет басшысы жиында 
былтыр атқарылған жұмыстар 
қорытындыланып, алдағы кезеңнің 
басты міндеттері айқындалатынын 
атап �тті.

– Жалпы, �ткен жылы эконо-
микамыз 5,1 пайызға �сті. Ең бас-
тысы, еліміздің даму қарқыны 
бә сеңдеген жоқ. Бірақ қазір 
жай барақат отыруға болмайды, 
себебі алдымызда ауқымды жұмыс 
тұр. Үкіметтің жұмысына жаңа 
серпін беру қажет. Негізгі мақсат 
баршаңызға белгілі. Біз 2029 жылға 

қарай экономикамыздың к�лемін 
450 миллиард долларға жеткізуіміз 
керек. Яғни, нақты меже бар. Енді тек 
жұмыс істеу қажет. Бұл – еліміздің 
жалпы ішкі �німі жыл сайын кемінде 
6 пайызға �суі керек деген с�з. 
Сондай-ақ макроэкономикалық 
к�рсеткіштермен қатар, халықтың 
нақты табысы да қарқынды түрде 
артуы керек. Бұл – �те маңызды 
міндет. Бір с�збен айтқанда, бізге 
шын мәнінде сапалы даму қажет. 
Сондықтан әрбір қадамды жан-
жақты, мұқият ойластырып, батыл 
әрекет ету керек, – деді Президент.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
Үкімет пен әкімдер жұмыс істеу тәсілін 
түбегейлі �згертуге тиіс. Бюрократияны 
тоқтату қажет, бізге нақты нәтиже 
керек. Жұмыс барысында жүйелі 
ұстаным болғаны ж�н. Мәселені 
жедел шешумен қатар, экономиканың 
ұзақмерзімді дамуын қамтамасыз ету 
�те маңызды.

Қасым-Жомарт Тоқаев қазіргі 
экономикалық ахуалға қатысты 
бірқатар нақты міндетке тоқталды.

(Жалғасы 2-бетте)

ҮКІМЕТКЕ БОСАҢСУҒА БОЛМАЙДЫ

Т/р�ындарыны� басым б�лігі ауылды� жерде т/ратын 
Жетісу облысы эко номикасыны� басты тірегі, т/р�ылы�ты ха-
лы� ты� ар�ас9йер саласыны� бірі әрі бірегейі – мал шаруа-
шы лы�ы екені айдан аны�. Тірлігіні� бір тінін т�рт т9лікке бай-
лап отыратын ж/ртты� айтуынша, облыста ветеринария 
�ызметі �те нашар. 

ВЕТЕРИНАРИЯ САЛАСЫ 
АҚСАП ЖАТЫР

 Б/л апта біз к9тпеген 

 ірі ауыс-т9йіспен басталды. 

 Д9йсенбі к9ні �аза�стан бокс 

 федерациясына жа�а 

 басшы келді. 33 жаста�ы 

 Шахм/рат М9тәліп 

 осы /йымды т�рт жыл 

 бас�ар�ан Ке�ес Ра�ышевты 

 алмастырды. Олимпиада�а 

 аз �ал�анда м/ндай 

 �адамды к9тпегеніміз аны�. 

 Біра� со��ы кезде басынан 

 б/лт арылма�ан отанды� 

 бокста әйтеуір бір �згерісті� 

 болары аны� еді. 

AIQYN тілшісі еліміздегі 

 е� танымал спорт т9ріні� 

 басы-�асында 

 бол�ан жа�дайды 

 ба�амдап 

 к�рді. 

ТАҒАЙЫНДАУ
Мемлекет басшысының �кімімен Асат Болатұлы Нұрпейісов Қазақстан Республикасы 

Президентінің Іс басқарушысы болып тағайындалды. 
Мемлекет басшысының �кімімен Бақыт Үрістемұлы >білдинов Қазақстан Республикасы 

Президенті Іс басқарушысының орынбасары лауазымына тағайындалды.

БҰЛТ АРЫЛА МА?БҰЛТ АРЫЛА МА?
БОКСТЫҢ БАСЫНАН

ӘЛЕУМЕТТІК КӨМЕК 
ӘДІЛ БӨЛІНУГЕ ТИІС

Елімізде азаматтар�а әлеуметтік �олдау к�рсету ж9йесі �айта �аралады. Мемлекеттен 
к�мек алу 9шін табысын әдейі азайтып к�рсететіндерге б/дан былай жол берілмейді. �аражат 
шын м/�таж жанны� �алтасына т9суге тиіс. 

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты� т�ра�а лы�ы мен �ткен �кіметті� 
ке�ейтілген отырысында әлеуметтік сала  мәселелеріне айры�ша мән берілді. Президент 
азаматтар�а әлеуметтік к�мек пен �олдау �/рылымдары және механизмдерін толы� �айта 
�арау �ажет екенін атап к�рсетті. 

88

Елімізде қазір т�рт жарым мил-
лион ға жуық қазақстандық мемлекет-
тен әлеуметтік к�мек алып отыр. 
Бұл – шамамен еліміздің әрбір бесінші 
тұрғыны деген с�з. Басым к�пшілігі – 
еңбекке жарамды азаматтар.

Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігінің мәліметінше, 
былтыр 114,1 мың отбасындағы 598,4 
мың адамға атаулы әлеуметтік к�мек 
(А>К) беріліпті. Ол үшін бюджеттен 
57,4 млрд теңге жұмсалған. Ал  2024 
жылы А>К т�леуге 75,9 млрд теңге 
қарастырылып отыр.
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ҮКІМЕТКЕ БОСАҢСУҒА БОЛМАЙДЫ
(Басы 1-бетте)

– Бюджет және салық саясатының 
тиімділігін барынша арттыру қажет. Соңғы 
бес жыл ішінде бюджет тапшылығы 11 
трил лион теңгеден асып кетті. Сондықтан 
бюджетті тиімді басқару және оның 
�лшемдерін неғұрлым дұрыс болжау 
Үкіметтің алдында тұрған басты міндет 
болып қала береді. Қаржы министрлігі 
былтырғы табыс жоспарын алдын ала 
т�ленген осы жылдың салықтары есебінен 
орындағаны белгілі. 600 миллиард теңге 
к�лемінде қосылған құн салығын қайтару 
уақытша тоқтатылды. Демек, бюджет мә-
се лелері бизнестің айналымдағы қаражаты 
есебінен шешілді. &лі шешімін таппаған 
тағы бір мәселе – бюджетті б�лу тәртібі. 
Ол экономикалық белсенділікті арттыруға 
ба ғытталмаған. Қаражат күнделікті мәсе-
лелерді шешуге жұмсалады, стратегиялық 
мақсаттар соның к�леңкесінде қалады. 
Үкімет шығыстардың экономикалық пай-
дасы барынша жоғары болуына баса мән 
бере отырып, оның нақты басымдықтарын 
айқындауы керек, – деді Мемлекет басшы-
сы.

Президент қазір жаңа Салық кодексі 
әзірленіп жатқанын мәлімдеді. Бұл құжат 
инвесторларға қолайлы жағдай жасау мен 
бюджетке қажетті к�лемде қаржы түсірудің 
арасында к�кейге қонымды теңгерімді 
қамтамасыз етуі керек.

Қасым-Жомарт Тоқаев Үкімет жаңа 
инвестициялық кезеңді бастауға тиіс 
екенін айтты. Ол негізгі капиталға салын-
ған инвестицияның ішкі жалпы �німге 
шаққандағы үлесі азайып бара жатқанына 
назар аударды. Басқаша айтқанда, эконо-
микаға жеткілікті қаражат салынбай жа-
тыр. Соның салдарынан алдағы жылдары 
елдің даму қарқынын сақтап тұрудың �зі 
қиын болуы мүмкін.

– Ішкі және сыртқы инвестицияны 
айтарлықтай к�бейту керек. Бұл – жаңадан 
құрылған Инвестициялық штабтың негізгі 
міндеті. Штаб елге инвестиция тартуға 
қажетті біртұтас экожүйе қалыптастыруы 
керек. Даму институттарының жұмысын 
жандандырып, бизнес �кілдерімен тиімді 
диалог жүргізуге тиіс. Шетелдегі мекеме-
лердің, орталық пен аймақтардың ара-
сында тығыз байланыс орнату қажет. Ең 
бастысы, Инвестициялық штаб қажетті 
шешімді дер кезінде қабылдауы керек. 
Мекеме басшыларының шетелге жасаған 
әрбір іссапары нақты нәтиже беруге тиіс. 
Сапар қорытындысы бойынша Үкімет 
басшылығына, қажет болған жағдайда 
Президентке есеп берілуі керек. Инвес-
тициялық жобаларды іске асыруға қатысты 
кедергілер, әсіресе аймақтарда жиі болып 
тұрады. &кімдер инвестиция тартудың ор-
нына ескі әдетке салып, бюджет қара-
жатына сеніп отырады. Аймаққа жеке 
инвестиция тарту әкімдердің ең басты 
мін детінің бірі болуы керек, – деді Пре-
зидент.

Мемлекет басшысы жарты жылдың 
нәтижесі бойынша Инвестициялық 
штабтың жұмысы қорытындыланатынын 
айтты. &рбір министр мен әкімнің осы 
бағытта атқарған жұмысына нақты баға 
беріледі.

– Талап қатаң болады. Елден заңсыз 
шығарылған активтерді қайтару инвес-
тицияның тағы бір қайнар к�зі болуға тиіс. 
Мен бұл шаруаның бағыт-бағдары туралы 
бірнеше рет айтқан болатынмын. Бизнес 
�кілдерімен кездесулерде де осы мәселеге 
тоқ талдым. Уәкілетті құрылымдар жұ-
мысты жандандыруы керек. Түскен қара-
жатты еліміз үшін маңызы зор жобаларды 
жүзеге асыруға пайдалану қажет. Алайда 
бұл істе құқық қорғау органдары жүген-
сіздікке жол бермеуге тиіс. Тағы да ескер-
темін, «шаш ал десе, бас алып», асыра 
сіл темеу керек. Мен мұндай ж�нсіз әре-
кеттің қай-қайсысын да қатаң айыптай-
мын. Бұл жұмыстың әлеуметтік әділдікті 
қамтамасыз ету тұрғысынан айрықша мәні 
бар. Маңызды экономикалық міндетті 
орындауды к�здейтін осы бастаманы еш-
кімнің жоққа шығаруына жол берілмейді, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекеттік сатып алу, мемлекет пен 
жекеменшік серіктестігі, құрылыс саласын 
реттеу жүйесін реформалау тағы бір 
маңызды міндет ретінде айқындалды. Бұл 

жұмыс инвестиция тарту және бюджет 
қаражатын тиімді пайдалану ісіндегі 
реформалармен барынша үйлесіп, оны 
толықтыра түсуге тиіс.

– Қазір құрылыс саласында сараптама 
жасауды мемлекеттің иелігіне қайтару 
мәселесі қызу талқыланып жатыр. Азамат-
тар дың қауіпсіздігін қамтамасыз ету – ең 
басты міндет. Құрылыс сапасына жаса-
латын бақылауды міндетті түрде күшейту 
керек. Бұл – анық дүние. Алайда мемлекет 
осы нарықты түгел иемденіп алмауы қажет. 
Шынайы бәсеке болуға тиіс. Үкімет бар-
лық тараптың мүддесін ескеруі керек. Бұл 
салада үлескерлік құрылысқа, ғимарат-
тардың заңсыз әрі орынсыз салынуына, 
мүлік иелерінің бірлестігін реформалауға 
қатысты қордаланған мәселелер бар. 
Азаматтар үнемі шағымданып жатады. 
Алайда құзырлы органдар әлі күнге дейін 
тиісті шара қолданбай отыр. Үкімет бұл 
мәселе бойынша жыл соңына дейін нақты 
шешім қабылдауы керек, – деді Мемлекет 
басшысы.

Бұған қоса, Президент экономиканы 
кешенді түрде ырықтандыру үшін жүйелі 
шаралар қабылдау қажет екенін айтты. 
Бұл – мемлекеттің экономикалық үдеріс-
терге шамадан тыс араласуынан біртіндеп 
бас тартуға мүмкіндік беретін �те маңызды 
реформа.

– Бұлар – экономиканың барлық 
саласына қатысты маңызды міндеттер. 
Бақылаусыз монополияны, ресурстарды 
әділетсіз б�луді, бәсекенің заңсыз тәсіл-
дерін қолдануды түбірімен жою қажет. 
Жеке шелендіру тиімді жүргізілген жағдай-
да ғана экономиканың барынша еркін 
дамуына жол ашылады, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Үкіметке мемлекеттік меншік тізілімін 
қайта қарау және жекешелендіру үдерісінің 
әдіс-тәсілін нақтылау, сондай-ақ Стра-
тегия лық жоспарлау және реформалар, 

Бәсекелестікті қорғау және дамыту агент-
тіктерімен бірлесе отырып, бір ай ішінде 
Экономиканы ырықтандыру (либера-
лизация) туралы Жарлықты әзірлеу ж�-
нінде тапсырма берілді.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
еліміздегі �ндірістің дамуына тың серпін 
беруді талап етті.

– Баршаға түсінікті және тиімді 
индустрия саясатын жүргізу үшін былтыр 
жеке министрлік құрылды. Содан бері 
біраз уақыт �тті, енді жұмыстың нәтижесін 
к�рсету керек. Министрлік саланың даму 
бағдарын анықтап, инвесторларға жол 
к�рсетуі керек. Озық технологияны қол-
дана тын жаңа �ндірістер ашу қажет. 
Алайда нақты шаралар мен әдіс-тәсілдер 
дайын емес. Aндірістің дамуына серпін 
беретін жобалардың тізімі бар. Дегенмен 
бұл жұмыс та толық аяқталмаған. Бұл 
�ндірістер экономика құрылымын 
�згертуге, еліміздің мықты �неркәсіптік 
негізін қалауға және технологиялық �сімді 
қамтамасыз етуге тиіс. &зірге мұның 
ешқайсысы іске асқан жоқ, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Тағы бір маңызды міндет – агро�нер-
кәсіп кешенін дамыту және су ресурстарын 
үнемдеп пайдалану.

– Ауыл шаруашылығының дамуын 
тежеп тұрған кедергілерді бәріміз білеміз. 
Басты түйткіл – жылдар бойы қажетті 
қаржының жеткілікті б�лінбеуі. Инвес-
тицияның тапшылығы техниканың 
тозуына, егіннің бітік және еңбектің �німді 
болмауына әкеп соқтырады. Сондықтан 
ауыл шаруашылығына б�лінетін қаржыны 

барынша, тіпті мүмкіндік болса, екі есе 
арттыру қажет. Оған бюджеттен ғана емес, 
басқа да қаржы к�здерінен, соның ішінде 
екінші деңгейдегі банктерден қаражат 
тартқан ж�н. К�ктемгі егіс науқанына 
және күзгі жиын-терінге жеңілдікпен 
берілетін несиені 1,5 триллион теңгеге 
дейін арттыру керек. Ал инвестициялық 
жобаларға б�лінетін жеңілдетілген несиені 
800 миллиард теңгеге жеткізу қажет. 
Жеңілдікпен лизинг беруге жыл сайын 
кемінде 450 миллиард теңге б�лінуге тиіс. 
Сонда әр жыл сайын ауыл шаруашылығы 
техникасының 10 пайызы жаңарып 
отырады. Бұл шаралар ауыл шаруашылығы-
ның жалпы �німін 2 есе арттыруға жол 
ашады, – деді Мемлекет басшысы.

Президенттің пікірінше, Үкімет 
агро�неркәсіп кешенінің шикізаттық 
бағытынан ауыл шаруашылығы �німін 
�ңдеу ісіне к�шуге айрықша к�ңіл б�лгені 
ж�н. Сондай-ақ Мемлекет басшысы су 
үнемдейтін технологияларды кеңінен 
қолданысқа енгізудің маңызына тоқталды. 
Оның айтуынша, бүкіл ел болып суды 
үнем деп пайдалану мәдениетін қалып-

тастыруымыз керек. Елімізде су тым орын-
сыз жұмсалады.

Қасым-Жомарт Тоқаев коммуналдық-
энергетикалық секторды жаңғырту жұмыс-
тарын жеделдетуді тапсырды. Оның ай-
туынша, елді мекендердің тыныс-тірші-
лігіне қажетті барлық жүйенің үздіксіз 
жұмыс істеуін қамтамасыз ету – Үкімет пен 
әкімдіктердің негізгі міндетінің бірі.

– Жыл сайын жылыту маусымында сол 
бір проблемалар қайталана береді. Мемле-
кеттік органдар қателіктер мен олқылық-
тардан сабақ алмайды. Соның кесірінен 
осы сала қазіргі мүшкіл халге жетіп отыр. 
Алматыдағы екінші жылу электр орта-
лығын   дағы бу-газ қондырғысының құры-
лысы созылып кетті.

Екібастұздағы бірінші ГРЭС-тің 
энергоблогын қалпына келтіре алмай 
жүргенімізге он жылдан асты. Сондай-ақ 
Екібастұздағы екінші ГРЭС-ті кеңейту 
және күрделі ж�ндеу жобасы уақытылы 
жүзеге асырылмай жатыр. Үкімет, ең 
алдымен, биыл апатты жағдайдағы 19 жылу 
орталығын жаңғырту жұмыстарын аяқтауға 
тиіс. Сонымен қатар қуаты 700 мегаваттан 
асатын қосымша қуат к�зімен қамтамасыз 
ету керек. Белгіленген мерзімді шегеруге 
болмайды. Жалпы, еліміз электр, жылу, су 
�ндіру және жеткізу қуатының тапшылы-
ғын сезініп отырғаны жасырын емес, – 
деді Президент.

Мемлекет басшысы Үкіметке елдің 
коммуналдық-энергетикалық инфра-
құрылым нысандарын қайта қалпына 
кел тіріп, дамыту үшін нақты кешенді 
шаралар әзірлеуді тапсырды. Сондай-ақ 

еліміздің к�лік-логистикалық әлеуетін 
арттыру үшін жұмысты жандандыру қажет 
екенін атап �тті. Биыл бірінші жарты-
жылдықта теміржол саласындағы �зекті 
мәселелерді шешу жолдарын қамтитын 
бағ дарламалық құжат қабылдау міндеті 
жүктелді.

– Келесі – автожол мәселесі. Еліміз 
үшін айрықша маңызды «Астана – Балқаш 
– Алматы» тасжолы әлі күнге дейін ж�н-
деліп біткен жоқ. Құрылыс 2017 жылдан 
бері жүріп жатыр. Республикалық маңызы 
бар «Атырау – Астрахань», «Ақт�бе – 
Қандыағаш», «Талдықорған – Aскемен» 
жолдарының ж�нделіп жатқанына 5 
жылдан асты. Биыл осы жұмыстар біржола 
аяқталуға тиіс. Жалпы, жол мәселесіне 
келгенде бір ғана мақсат болуға тиіс. Рес-
публикалық немесе аймақтық жол болсын, 
еліміздегі жолдың бәрі сапалы болуы 
керек. &зірге жағдай мәз емес, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Бұдан б�лек, Президент экономиканы 
цифрландыру ісін жалғастыру және жасан-
ды интеллект технологиясын кеңінен 
қолдану аса маңызды екенін еске салды. 
Президент Мемлекеттік және қаржы қыз-
меттерін цифрландыру ісінде айтарлықтай 
табысқа қол жеткізілгенін айта келе, еліміз 
қуаты күшті суперкомпьютер құруға 
кіріскенін мәлімдеді. Ол ғалымдарға ғана 
емес, сонымен қатар біздің нарықта жұмыс 
істейтін түрлі компанияларға да қолжетімді 
болады.

Үкіметтің кеңейтілген отырысында 
әлеуметтік сала мәселелеріне айрықша 
мән берілді. Қасым-Жомарт Тоқаев азамат-
тарға әлеуметтік к�мек пен қолдау құры-
лымдары және механизмдерін толық қайта 
қарау қажет екенін айтты. Президенттің 
пікірінше, әлеуметтік к�мектің тиімділігін 
арттырып, оның кімге және қалай бері-
летінін ойластыру керек. Сонда б�лінген 
қаржыны барынша тиімді жұмсап, оны 
шын мәнінде к�мекке мұқтаж адамға 
беруге мүмкіндік туады.

Денсаулық сақтау жүйесінде қор-
даланған мәселелер де назардан тыс қал-
мады.

– Міндетті әлеуметтік медициналық 
сақтандыру жүйесінің іске қосылғанына 
бес жыл болды. Содан бері бұл саланың 
бюджеті 2 есе артты. Биыл 2,6 триллион 
теңге б�лінеді. Алайда медициналық 
к�мектің сапасы айтарлықтай жақсарды 
деп айтуға болмайды. К�птеген қызмет әлі 
де қолжетімді емес. Бұдан б�лек, к�п 
жағдайда ресурстар тиімсіз жұмсалады. 

Соның салдарынан бұл салаға қосымша 
қаржы б�ліп, бюджетке салмақ салуға тура 
келеді. Үкімет медициналық сақтандыру 
жүйесінің қызметін қатаң бақылауға алуы 
керек. Бұл жүйе қарапайым әрі түсінікті 
болуға тиіс. Медициналық к�мектің 
бірыңғай топтамасын қалыптастыру қажет. 
Мемлекет кепілдік беретін медициналық 
қызмет оның базалық б�лігі болуға тиіс. 
Келесі б�лігі жұмыс берушілер мен азамат-
тардың жарналарынан құралатын сақтан-
дыру қаражаты есебінен жасақталуы 
керек, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Үкіметке, әкім-
дерге және «Самұрық-Қазына» қорына 
«Ауылда денсаулық сақтауды жаңғырту» 
және «Жайлы мектеп» ұлттық жобаларын 
жүзеге асыруға кедергі болып отырған 
барлық мәселені дереу шешуді тапсырды.

– Экономикаға жаңа серпін беру үшін 
Үкімет кәсіпкерлермен, инвесторлармен 
то лық қанды серіктес ретінде тығыз бай-
ланыста жұмыс істеуі қажет. Мемлекеттік 
аппарат барынша тиімді және үйлесімді 
жұмыс істеуі керек. Қағазбастылық, к�з-
бояушылық дегенді доғару қажет. Жоғары-
дан тапсырма берілгенін, азаматтардан 
арыз түскенін немесе жағдайдың нашарлап 
кеткенін күтіп отырмау керек. Бастама 
к�теріп, дербес жұмыс істей білу қажет. 
Қазір Үкімет айрықша құзыретке ие болды. 
Осы мүмкіндікті дұрыс пайдалану керек. 
Шұғыл түрде тиісті шешімдерді қабылдау 
қажет, – деп түйіндеді с�зін Мемлекет 
басшысы.

Мемлекеттік аппарат 
барынша тиімді және үйлесімді 

жұмыс істеуі керек. 
Қағазбастылық, к�збояушылық 
дегенді доғару қажет. Осындай 

жағымсыз үдерістердің кесірінен 
жұрттың реформаға және 

&ділетті Қазақстанға деген 
сенімі азаяды. Жоғарыдан 

тапсырма берілгенін, 
азаматтардан арыз түскенін 
немесе жағдайдың нашарлап 

кеткенін күтіп отырмау керек. 
Бастама к�теріп, дербес жұмыс 

істей білу қажет.
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– Бізге керегі – дамудың сара 
жолы. Сондықтан түбегейлі саяси 
реформалар жүргізумен қатар 
еліміздің қоғамдық-экономикалық 
�мірінде терең �згерістер жасау 
үшін батыл шаралар қабылдауымыз 
қажет. Ең бастысы, біздің барлық 
іс-әрекетіміз «$ділетті Қазақстан» 
құру қағидатына сай болуға тиіс. 
Алдымен еліміздің әлеуметтік-
экономикалық саясатына жаңа 
серпін беру керек, яғни эко но-
миканың барлық саласын дамыту, 
ынталандыру жолдары мен алдағы 
міндеттерді қайта қарау қажет. 
Түптеп келгенде, мемлекет енді 
үздіксіз қолдау шараларынан 
нағыз сапалы дамуға қолғабыс 
ету ісіне түбегейлі к�шуі керек. 
Бұл жұмысты с�з жүзінде емес, іс 
жүзінде орындайтын уақыт жетті, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент Салық және Бюджет 
кодекстері, Мемлекеттік сатып 
алу, сондай-ақ Мемлекет пен 
жекеменшік әріптестігі туралы 
заңнамалар мүлде жаңаша сипатқа 
ие болғанына назар аударып, 
мұның бәрі Жаңа экономикалық 
саясатты жүзеге асырудың мықты 
тірегі болуға тиіс екенін жеткізді. 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 

айтуынша, алдымызда тариф 
саясатындағы кедергілерді жою, 
агросекторды қайта жандандыру, 
әлеуметтік саланы басқару мен 
қаржыландырудың тиімді тәсілдерін 
әзірлеу міндеті тұр.

– Бұл жерде, әрине, ең алды-
мен, Үкімет маңызды р�л атқаруға 
тиіс. Жаңа қарқынмен жұмыс 
істеу қажет. Маңызды шешімдерді 
шұғыл қабылдап, к�п созбай, 
ше шуші қадамдарды жасауы 
керек. Үкімет �з қызметінде кәсі-
билік, жауапкершілік, жеделдік 
және бастамашылдық сияқты 
қасиеттерді ұштастыруға тиіс. 
Үкімет экономиканы халқымыздың 
игілігі үшін ынталандыруға және 
әртараптандыруға бағытталған батыл 
әрі табанды шешімдер қабылдауы 
қажет. Бұл міндеттің маңызы 
зор және ол стратегиялық сипатқа 
ие, – деді Мемлекет басшысы.

Президент с�зін қорытындылай 
келе, «AMANAT» партиясы 
ұсынған кандидатты Мәжілістегі 
партиялар фракцияларының 
жетекшілерімен талқылағаннан 
кейін ортақ шешімге келгенін 
айтып, Қазақстан Республикасы 
Конституциясының 44-бабының 
3-тармақшасына сәйкес Премьер-

Министр лауазымына тағайындауға 
келісу үшін Олжас Бектеновтің 
кандидатурасын ұсынды.

– Олжас Бектенов – тәжірибелі 
мемлекеттік қызметші. Оның 
Қазақстан экономикасы және 
басқа да салалар бойынша білімі 
мол, ұйымдастыру қабілеті жоғары, 
�зі – тәртіпті, адал, еңбекқор азамат. 
Сондықтан ел экономикасының 
алдында тұрған мақсаттарды жү-
зеге асыруға қабілеті жетеді деп 
ойлаймын, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Жиында Парламент Мәжілі-
сіндегі «AMANAT», ЖСДП, «Ақ 
жол», ҚХП, «Respublica», «Ауыл» 
партиялары фракцияларының 
жетекшілері с�з с�йледі. Со дан 
кейін депутаттар Үкімет бас шы-
сының жаңа кандидатурасын 
дауысқа салды: 69 депутат қолдап, 
7 халық қалаулысы қалыс қалды. 
Мемлекет басшысы Премьер-
Министр лауазымына ұсынылған 
кандидатураны қолдағаны үшін 
Мәжіліс депутаттарына риза-
шылығын білдірді.

Жаңадан тағайындалған 
Премьер-Министр Олжас Бектенов 
сенім артқаны үшін Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
және Парламент Мәжілісінің 
депутаттарына алғыс айтып, 
Үкіметке жүктелген міндеттерді 
атқаруға бар күш-жігерін салаты-
нын жеткізді.

Кеше Мемлекет бас-
ш ы с ы  � а с ы м - Ж о м а р т 
То�аев �кіметті! ке!ей-
тілген отырысында былтыр-
&ы ж*мысты �орытындылап, 
алда&ы кезе!де әлеуметтік-
экономикалы� салада ат�а-
рылу&а тиіс басты міндет-
терді белгілеп берді.    

Ең алдымен, еліміздің сапалы 
экономикалық дамуын және 
азаматтардың нақты табысының 
�суін қамтамасыз ету қажет. 
Прези дентіміз атап �ткендей, 
ол үшін мемлекеттік аппараттың 
жұмысы нақты нәтижеге ба ғыт-
талуға тиіс. Сондай-ақ эконо-
микада мұқият зерделенген, 
батыл әрекет керек.

Осыған орай Үкіметке бюд-
жет және салық саясатының 
тиімділігін барынша арттыру 
міндеті жүктеліп отыр. Мемлекет 
басшысы жаңа Салық кодексін 
әзірлеу барысында инвесторларға 
және кәсіпкерлерге қолайлы 
жағдай жасау мен бюджетке қажетті 
к�лемде қаржы түсірудің арасында 
теңгерім болу керегін атап �тті.

Сондай-ақ Президентіміз 
тиімді даму үшін экономиканы 
кешенді түрде ырықтандырудың 
маңызы зор екенін айтты. Мем-
лекеттің экономикалық үдерістерге 
шамадан тыс араласуынан 
бас тарту қажет. Бақылаусыз 
мо нополияны, ресурстарды 
әділетсіз б�луді, бәсекенің заңсыз 
тәсілдерін қолдануды да жою 
керек.

Мемлекет басшысы агро-
�неркәсіп кешенін дамыту және 
су ресурстарын үнемдеп пайдалану 
мәселесіне де баса мән берді.

Алдағы уақытта ауыл шаруа-
шылығын қаржыландыру дәйекті 
түрде артады. Жерді барынша 
тиімді пайдаланып, заманауи 
агротехнологияларды енгіземін 
деген шаруаларға мемлекет 
тарапынан жан-жақты қолдау 
к�рсетіледі. Бұл ретте үш жыл 
ішінде агро�неркәсіп саласындағы 
�ңделген �німнің үлесін 70 пайыз-
ға жеткізу басты міндет екенін 
атап �ткен ж�н.

Аграрлық сала үшін су аса 
маңызды ресурс екені бел-
гілі. Еліміздің оңтүстік �ңір-
лерінде су тапшылығы �те 
�зекті мәселе. Сондықтан су 
үнемдеу технологиясын енгізу 
және суды к�п қажет ететін 
дақылдарды азайту бағытында 
жүйелі жұмыс жүргізу қажет. 
Бұл ретте шет мемлекеттердің 
озық тәжірибелерін зерделеп, 
елімізде суды үнемдеп пайдалану 
мәдениетін қалыптастыру 
жолында іргелі істерді қолға 
алу қажет екені айтылды. 

Сонымен қатар Президентіміз 
инфрақұрылымды дамыту сала-
сында шұғыл шаралар қабылдау 
керек екеніне назар аударды. 
Бұл бағытта Үкіметтің алдында, 
бірінші кезекте, бұған дейін 
басталған жылу орталықтарын 
жаңғырту жұмыстарын аяқтау 
және қосымша қуат к�зімен 
қамтамасыз ету міндеті тұр.

Еліміз бойынша республи-
калық маңызы бар жолдарды 
ж�ндеу жұмыстарын аяқтау және 
теміржол саласындағы �зекті 
мәселелерді шешу де ерекше 
мәнге ие. Мұндай кешенді қа-
дам Қазақстанды Еуразияның 
толыққанды к�лік-логистикалық 
хабына айналдыруға мүмкіндік 
береді.

Мемлекет басшысы маңызды 
бағыттардың бірі саналатын 

әлеуметтік саланы реформалауға 
да айрықша тоқталды.

Қазір республикалық бюд-
жеттің жартысына жуығы 
атал ған салаға б�лініп жатыр. 
Сондықтан мемлекет қаражатын 
жұмсаудың тиімділігі ерекше 
бақылауда болуы керек. Міндетті 
әлеуметтік медициналық сақ-
тандыру жүйесінің жұмысын 
бақылау, халыққа к�рсетілетін 
медициналық қызметтердің 
сапасын арттыру ж�нінде де 
нақты тапсырмалар берілді.

Бүгінгі отырыста Президен-
тіміз мемлекеттік сатып алу, мем-
лекет пен жекеменшік серіктестігі, 
құрылыс саласын реттеу жүйесін 
реформалауға арналған маңызды 
заңдар қабылдау керегін де атап �тті. 
Сенат депутаттары бұл ба ғыт тағы 
тиісті заң жобаларын пы сықтауға 
және Қала құрылысы кодексін 
әзірлеуге белсенді қатысады.

Осылайша, Мемлекет бас-
шысы $ділетті Қазақстан құру 
жолындағы кешенді реформаларды 
одан әрі іске асырудың басым 
бағыттарын белгілеп берді.

Бұл істе Сенат Үкіметпен 
конструктивті �зара іс-қимылды 
әрі қарай жалғастырып, Прези-
дентіміз жүктеген міндеттердің 
орындалуын заңнамалық тұрғыдан 
қамтамасыз ету үшін тиісті жұмыс-
ты сапалы әрі уақытылы атқаратын 
болады.

ШЕШУШІ ҚАДАМДАР 
ШҰҒЫЛ ЖАСАЛУҒА ТИІС

ЭКОНОМИКАДА 
БАТЫЛ ӘРЕКЕТ КЕРЕК

�аза�стан  Президенті �асым-
Жомарт То�аев  �кіметті! ке!ейтілген 
оты рысына �атысты. Осы жиын  
бары сында елімізді! 2023 жыл&а 
арнал&ан әлеуметтік-экономикалы� 
дамуыны! �орытындылары шы&а-
рылды. Алда&ы кезе!ге арнал&ан 
негізгі міндеттер белгіленді. 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың cай лауалды бағдарламасында 
және Қазақстан халқына Жолдауларында 
белгі ленген ауқымды реформалар ды іске 
асыру жалғасын тауып ке леді. Жаңа 
заңнамалық нормалар күшіне енді, 
бірқатар ірі мемле кеттік бастаманы, соның 
ішінде «Жайлы мектеп» және «Ауылдық 
денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық 
жобаларын іске асыру бас талды. Осының 
бәрі Президенттің табанды және дәйекті 
түрдегі іс-қимылының нақты нәтижесі.

Мәжілісте с�йлеген с�зінде Мемлекет 
басшысы Қазақстанды озық елге ай-
налдыру қажеттігін айтып, бұл жай ұран 
емес, нақты жоспар екенін атап �тті. 

«Бізге керегі – дамудың сара жолы. 
Сондықтан түбегейлі саяси реформалар 
жүргізумен қатар, еліміздің қоғамдық-
экономикалық �мірінде терең �згерістер 
жасау үшін батыл шаралар қабылдауымыз 
қажет. 

Ең бастысы, біздің барлық іс-әрекетіміз 
«$ділетті Қазақстан» құру қағидатына сай 
болуға тиіс. Алдымен еліміздің әлеуметтік-
экономикалық саясатына жаңа серпін 
беру керек, яғни экономиканың барлық 
саласын дамыту, ынталандыру жолдары 
мен алдағы міндеттерді қайта қарау қажет. 
Түптеп келгенде, мемлекет енді үздіксіз 
қолдау шараларынан нағыз сапалы дамуға 
қолғабыс ету ісіне түбегейлі к�шуі керек. 
Бұл жұмысты с�з жүзінде емес, іс жүзінде 
орындайтын уақыт жетті», – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Осы ретте бірқатар мәселені ортаға 
салудың ж�ні бар. 

Бірінші. Елімізде барлық бастама 
Президент тарапынан шығып келеді. 
Мемлекет басшысы алға қойған міндеттерді 
жедел жүзеге асыру Үкіметке жүктеледі. 
Қанша қиын болғанымен, Үкімет дағдарысқа 
қарсы шараларды дер кезінде қолға алды. 
Былай қарағанда статистика тұрғысынан 
есептер мен к�рсеткіштер ойдағыдай секілді 
болды. Соған қарамастан  Президент 
Үкіметті доғарысқа жіберді. Мұның бір 

себебі қаржыландыру к�біне ұлттық қор 
есебінен жасалуы болса керек. Елдің 
сыртқы қарызы да біршама �сті. Бұл ішкі 
жалпы �німнің 40 пайызын құрайды. 
Бір миллионнан астам адам кедейшілік 
деңгейінде �мір сүріп жатыр.

Екінші. Мемлекет басшысы Үкіметтің 
алдына ұлттық экономика к�лемін 2 есеге 
арттырып, 450 млрд АҚШ долларына дейін 
жеткізу міндетін қойды. Бұл не деген с�з? 
Қазақстан экономикасы қазіргі жағдайды 
місе тұтып отырмауы керек. Алға басу 
үшін үлкен серпіліс қажет. Президент 
мұндай жойқын міндетті �з Жолдауында 
және Egemen Qazaqstan газетіне берген 
сұхбатында қадап тұрып айтты. Демек, 
алдын ала болжамдар мен нақты есептеу 
бар деген с�з. Мемлекет басшысы Үкіметті 
доғарысқа жіберу арқылы мұндай міндетті 
жүзеге асыру үшін орасан жұмыс пен терең 
жауапкершілік керек екенін алдын ала 
сезінген тәрізді. Үкімет тізгіні барынша 
шаруақор адамға ұстатылғаны да сондықтан.

Енді  ұлттық экономика к�лемін 2 есе 
арттыру дегенге келейік. Айтқанға жеңіл 
к�рінгенімен, бұл оңай міндет емес. Жыл 
сайынғы тұрақты экономикалық �сімді кем 
дегенде 6 пайыз деңгейінде қамтамасыз ету 
үшін шұғыл шаралар қабылдау қажет. Осындай 
ауқымды стратегиялық мақсатқа қол жеткізу 
үшін ең алдымен  �ңдеу �неркәсібіндегі 
жобаларды іске асыру �те маңызды.

Үкіметтің 2022 жылға арналған дағдарысқа 
қарсы шаралар жоспарының іс-шараларын 

және Мемлекет басшысының шешімі 
бойынша ұлттық ауқымдағы әлеуметтік 
маңызы бар жобаларды іске асыруға ұлттық 
қордан 2023 жылы 1 трлн теңге және 2024 
жылы 400 млрд теңге к�лемінде нысаналы 
трансферт тартылды. Республикалық бюджет 
шығыстары 2023 жылғы 21 трлн теңгеден 
2025 жылы 22,7 трлн теңгеге дейін біртіндеп 
ұлғаяды деген болжам бар. ЖІJ-ге қатысты 
олардың 2023 жылғы 17,4 пайыздан 2024-2025 
жылдары 16,2-15,5 пайызға дейін т�мендеуі 
к�зделген. Жалпы, контрциклдық бюджет 
қағидасын қолдану жоспарлы кезеңде 
республикалық бюджет шығыстарының 
�су қарқынын ЖІJ-ге қатысты 16,4 пайыз 
деңгейінде тұрақтандыруды қамтамасыз 
етуге тиіс. Бюджет тапшылығын ЖІJ-ге 
қатысты 2023 жылы 2,7 пайыз деңгейінде 
одан әрі 2024-2025 жылдары 2,6 және 2,5 
пайызға дейін т�мендете отырып, айқындау 
ұсынылды. 

Есептік кезеңде Қазақстан экономи-
касының �су қарқыны 5,6 пайызды құрады. 
Нақты сектордағы �сім – 2,3 пайыз, ал 
қызмет к�рсету саласында – 7,6 пайыз. Бар-
лық негізгі салалар бойынша оң динамика 
байқалғандай. Негізгі капиталға салынған 
инвестициялардың �су қарқыны 18,3 пайызды 
құрады. Инвестициялар ағыны �неркәсіпте 
– 9,2 пайызға, ауыл шаруашылығында – 
33,7 пайызға, жылжымайтын мүлікпен 
операцияларда – 33,7 пайызға, к�лікте 
және қоймалауда  31,8 пайызға �сті. Мұның 
бәрі шикізаттық экономикаға иек арту мен 

бюджет қаржысын ұлттық қор есебінен 
толтыру арқылы жүзеге асқанын елдің бәрі 
к�ріп, біліп отыр.

Үшінші. Нақты сектор тұрақты экономи-
калық �сімді қамтамасыз етуі үшін нақты 
іс-қимыл жасау керек. Jңдеуші �неркәсіп, 
құрылыс және ауыл шаруашылығы салала-
рының даму қарқыны жалпы алғанда жаман 
емес сияқты. Бірақ еліміздің �неркәсіп сек -
торы �ндірістің, оның ішінде �ңдеу са ла сының 
негізгі локомотиві болуына мүм кіндік к�п 
қой. Тұрақты инвестициялық белсенділік, 
оның ішінде шикізаттық емес секторларға 
инвестициялар тарту жедел экономикалық 
�судің негізгі факторы болып есептеледі.

Т�ртінші. Ел экономикасының серпінді 
дамуға бағыт алғаны жақсы. Бұл бүгінгі 
геосаяси жағдайда оңай шаруа емес. Үйлесімді 
жұмыс пен тиімді үйлестіруді экономиканың 
барлық саласында қамтамасыз етпесе, қиын 
болады. Ішкі нарықты отандық тауарлармен 
толықтыруға және шикізаттық емес �нім 
к�лемін ұлғайтуға барынша басымдық 
берілуге тиіс.

Шағын және орта бизнестің әлеуетін 
кеңейтіп, дамуға жағдай жасауымыз керек. 
Инвестициялардың құрылымын қосылған 
құны жоғары тауарларды �ндіру жағына 
қарай ұлғайту қажет-ақ.  

Бесінші.  Азаматтардың табысын 
арттырып, сапалы жұмыс орындарын құру 
деген ең �зекті мәселе. Бұл осы уақытқа дейін 
қоғамды толғандырып отырған әлеуметтік-
экономикалық мәселе. Осыған дейінгі он 
Үкімет осыны шеше алмай кетті...

Қазір заман күн сайын мың құбылып 
тұр. Сыртқы және ішкі параметрлердің 
жиі �згеріп жатқанын білеміз. Осы тұста 
Қазақстан экономикасын дамытудың 
2023-2027 жылдарға арналған үш сценарийі 
(базалық, оптимистік және пессимистік) 
әзірленгенін еске  салған артық болмас.

Бұл туралы Ұлттық экономика министрі 
«Базалық сценарий кезінде мұнайдың 
орташа бағасын барреліне 85$ деңгейінде 
және АҚШ долларының есептік бағамын 
470 теңге деңгейінде пайдалану ұсынылады. 
Осы сценарий бойынша жалпы ішкі �німнің 
орташа жылдық нақты �суі 3,9 пайызды 
құрайды, оның ішінде 2023 жылы – 4 пайыз. 
Оптимистік сценарий кезінде мұнайдың 
болжамды бағасы барреліне 110$, АҚШ 
долларының бағамы  440 теңге деңгейінде 
анықталды. Экономиканың орташа жылдық 
�суі 4,2 пайыз деңгейінде болжануда. 
Пессимистік сценарийде мұнай бағасы 

барреліне 60$ және ЖІJ-нің болжамды нақты 
�суі орта есеппен 3,5 пайызды құрайды», 
— деп түсініктеме берген болатын.

Инфляция барлық сценарийде 2023 
жылы 7,5-9,5 пайыз деңгейінде, 2024 жылы  
4-5 пайыз деңгейінде, кейін 2025-2027 
жыл дары 3-4 пайызға дейін т�мендейді 
деп белгіленді.

Сенат республикалық бюджет пен 
Ұлт тық қордың келесі үшжылдыққа ар-
нал ған параметрлерін қалыптастыру ке-
зін дегі негізгі лейтмотив Мемлекет бас-
шы сының үнемді және жауапты бюджет 
саясаты тұжырымдамасын қамтамасыз ету 
қағидаттарына мұқият ден қойған еді. Соның 
арқасында 2023-2025 жылдарға арналған 
республикалық бюджеттің параметрлері 
бюджет саясатының кіріс базасын то-
лықтырудың жаңа к�здерін жинақтау 
және бюджет шығыстарын әлеуметтік-
экономикалық дамудың басым бағыттарына 
шоғырландыру бағдарын ескере отырып 
айқындалды. Республикалық бюджетке 
түсетін қосымша түсімдер кіріс базасын 
кеңейту және салықтық әкімшілендіруді 
жақсарту, сондай-ақ к�леңкелі экономиканың 
үлесін азайту бағытында Үкіметтің іс-қимыл 
жоспары дәйекті түрде жүзеге асырылуы 
қажет.

Сонымен қатар Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында Мемлекет басшысы әлеуметтік 
салаға айрықша назар аударды. Jз с�зінде 
Президент мемлекеттің әлеуметтік саясатын 
кеңінен қайта қарау қажет екенін айтты. 
Яғни, әлеуметтік к�мектің тиімділігі мен 
атаулылығын арттыру, жұмыспен қам ту 
орталықтарының басталған транс фор-
мациясын уақытылы аяқтау, барлық азамат 
үшін тең мүмкіндіктер жасау, азаматтарға 
к�рсетілетін әлеуметтік қызметтердің сапа-
сын жақсарту, медициналық сақтандыру 
жүйесінің жұмыс істеуін бақылауды күшейту, 
медициналық к�мектің бірыңғай пакетін 
қалыптастыру мәселелері кеңінен к�терілді.

Президенттің сынын ескере отырып, жаңа 
Министрлер кабинетінің алдында мемлекеттің 
әлеуметтік саясатын реформалау бойынша 
үлкен міндеттер тұрғанын түсіну керек. Атап 
айтқанда, әлеуметтік саладағы проблемаларды 
шешудің қолданыстағы тәсілдерін қайта 
қарау және Мемлекет басшысының алға 
қойған барлық міндетін іске асырудың 
жаңа тетіктерін қалыптастыру қажеттілігі 
туындайды. Jз кезегінде Парламент алға 
қойылған міндеттердің заңнамалық шешімін 
қамтамасыз етуге тиіс.

Нұрт�ре ЖҮСІП,
Сенаттың 	леуметтік-мәдени даму және 

ғылым комитетінің т�рағасы

БЕЛДІ БЕКЕМ БУАТЫН КЕЗ КЕЛДІ

Президент �асым-Жомарт То�аев Парламент Мәжілісіні! 
пленарлы� отырысына �атысты. Мемлекет басшысы =з 
с=зінде �аза�станды озы� елге айналдыру �ажеттігін айтып, 
б*л жай *ран емес, на�ты жоспар екенін атап =тті.    

Мәулен �ШІМБАЕВ,
Парламент Сенатының Т�рағасы:



Жаңа Қазақстанға бағыт 
түзегелі мемлекеттік 
активтерді түгендей бастадық. 
Бұл жұмыстар тіпті уақыт өткен 
сайын қарқын алып келеді. 
Соның бірі – «Трансферттік 
баға белгілеу туралы» заңның 
жаңарған нұсқасы. Бұл заң 
жобасы Мәжілістің жалпы 
отырысында екінші оқылымда 
қабылданып, Сенатқа 
жолданған болатын. Соған 
сай, осы заң жобасын қараған 
жұмыс тобының жетекшісі, 
Мәжіліс депутаты Әділ 
Жұбановпен сұхбаттасқан 
едік. Қаржы және бюджет 
комитетінің мүшесі аталған 
өзгерістер ел экономикасына 
және қоғамға қалай әсер 
ететінін және оның халыққа 
қандай пайдасы бар екенін 
айтып берді.
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Әділ ЖҰБАНОВ, Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

– �діл Орынбасарұлы, трансферттік 
баға дегеніміз не? Осыны қарапайым оқыр-
манға түсініктірек етіп айтып беруге тыры-
сайықшы?

– Трансферттік баға дегеніміз – екі 
тараптың мәмілелер жасау кезіндегі баға-
лар ауқымын ескере отырып �зара 
келіскен бағадан немесе объективті түрде 
қалыптасқан нарықтық бағадан ерекше-
ленетін баға. Ол тек  халықаралық іскерлік 
операцияларға қатысты қолданылады. 
Мысалы, импорт пен экспортқа қатысты. 
Осы сауда-саттық кезіндегі бағаны мем-
лекеттік уәкілетті орган қадағалайды. 
Салықтан жалтарып жатқан жоқ па? Ар-
занға сатып жатқан жоқ па? +лде қым-
батқа алып жатқан жоқ па? Осы мәселе-
лерді мұқият тексереді. Себебі қай бағамен 
сатты, сол бағамен салық т�ленеді ғой. 
Мәселен, алпауыт мұнай компаниялары-
ның Лондондағы биржада 50 долларға 
сатып жатқан мұнайының шын бағасы 100 
доллар болуы мүмкін. Бұл – біздің мемле-
кетіміздің кірісі 50 па  йыз азайды деген с�з. 
Сол сияқты импортқа қатысты да осыны 
айтуға болады. Ол 1 миллион доллардың 
дүниесін 10 миллион деп к�рсетуі мүмкін. 
Неге? Капиталды сыртқа шығару үшін, 
бір. Екіншіден, оның қымбаттығын бұл-
дап, шығыны �телгенше салықтай жеңіл-
дік алу үшін. Бұл тұста мемлекет екі рет 
ұтылады. Аталған құжат соны болдырмау-
ға арналған. Мұндағы негізгі мақсат үшеу: 
бұрыннан бар заңды жетілдіре түсу, актив-
терді елден шығаруға әрекеттенетіндерге 
бақылауды күшейту, мемлекеттің кірісін 
жоғалтуға жол бермеу. Бір с�збен айтқан-
да, бұған дейінгідей емес, енді процес-
тердің ашықтығы қамтамасыз етіледі. Бұл 
�згерістер кәсіпкерлердің салықтан жал-
тару мақсатында қаржы мен есепті жасыр-
мауы үшін қажет. Нақтырақ айтқанда, ол 
активтердің шетелге кетпеуі үшін бақылау 
шараларын күшейтуге бағытталған.

Осы мақсатта Кәсіпкерлік кодексіне 
�згерістер енгізілетін болады. Ал қолда-
ныстағы заңға трансферттік бағаға қаты-
сты бес жаңашылдық енбек. Олар – заңға 
бұрын болған, бірақ 2019 жылы алынып 
тасталған, уәкілетті органға тауар биржа-
ларында жасалған мәмілелерді бақылау 
функциясын қайтару, бағалардың на-
рықтық диапазонын жетілдіру, мәмілеге 
қатысушылардың «�зара байланысты 
тараптар» туралы анықтамасын кеңейту, 
үш деңгейлі есеп тілікке қойылатын та-
лаптарды �згерту және нарықтық бағаны 
айқындау әдістерін қолдануды жетілдіру.

– Бес жаңашылдықты тарқатпас бұрын 
«неге арзанға сатып, қымбатқа алуы мүм-
кін?» деген сұрақтың жауабын түсіндіре 
кетіңізші?

–Негізі, осы бес �згерісте бәрі қам  тыл-
ған. Бірақ қысқаша түсіндіре кетсем, бұл 
жерде барлығы олигархиямен байланыс-
ты. ;йткені халықаралық іскерлік субъек-
тілері негізінен байлығы тасып жатқан 
дәулетті адамдар ғой. Міне, осындай бай 
адамдар байлығын сақтайтын қауіпсіз жер 
іздейді, оның сақталатынына кепілдік 
беретін оффшорларға тығып қойғанды 
қолай к�реді. Ол үшін әуелі ол байлығын 
елден шығару керек қой. Ол үшін не істей-
ді? ;зінің шетелдегі, нақтырақ оффшор-
дағы компаниясына �ндіріп отырған мұ-
най, тау-кен, металл сияқты пайдалы 
қаз ба  ларын арзанға сатады, яки мемлекет-
ке аз салық т�лейді, мысалы кіріс салығы. 
Ал оны �з кезегінде әлгі компаниясы ары 
қарай қымбатқа сатып, үстіндегі табысын 
жинап қояды. Бұл экспорт. Импортта 
керісінше, миллион доллардың тауарын 
тағы да сол �з компаниясынан он мил-
лионға алса, оның үстіндегі тоғыз мил лион 
байлығы оффшорға жиналады. Міне, 
осын дай қитұрқы әрекеттердің алдын алу 
керек.

Жаңашылдықтар осы тұстағы мемле-
 кеттік уәкілетті органның құзыретін 
ны  ғайтуға бағытталған. Ол үшін бірінші 
кезекте ол құзыретті оларға беру ке рек 
қой. Мәселен, тауар биржаларында жа-
салған мәмілелер 2019 жылға дейін ба -
қылауда болған. Содан кейін алынып 
тасталған. Салдарында компаниялар-
дың нарықтан т�мен бағамен мәмілелер 
жасасқан фактілері тір келіп отыр. Мы-
салы, 2019 жылы Қазақстанның сұйыты-
лған газы мен астығы ;збекстан, Тә -
жік  стан, Ауғанстанда нарықтық бағадан 
10-25% т�  мен бағада сатылған. Қазақ  -
станда кірістің к�п б�лігі экспорттан 

түседі десек, бақылаудың жоқ   ты  ғынан 
баж салығының түсімі ойла ғаннан аз 
болды. 

Енді екінші жаңашылдық – бағалар-
дың нарықтық диапазонын жетілдіру 
дегенге келелік. Салықтан жалтару үшін 
кей кәсіпкерлер түрлі схема қолданады. 
Соның бірі жаңағы айтқан, 100 доллар-
дың мұнайын 50 долларға сату мысалы. 
Осындай қитұрқылық болмас үшін са-
лық салу жолы мен нарық бағасының 
диапазонын �згерткен ж�н деп шештік. 
;йткені қолданыстағы заңда оның әді-
стемесі дұрыс емес. Енді �згертілген 
нұс қада шығын есептеледі де, орташа 
пайда үшін салық салынады. Осылайша, 
оның диапазоны 25 пен 75%-дың ортасы 
болады. Ал бұрын оның диапазоны кең 
еді, яки кәсіпкердің шығынын жалпы 
табыстан алып тастап, салықты оның 
пайдасынан ғана алатын. Сондықтан 
мемлекетке аз кіріс түсетін.

–Үшінші жаңашылдықтағы «"зара бай-
ланысты тараптар» дегеніміз кімдер?

– Олар – сырттай дәлелдеу қиын, бі рақ 
бір-бірімен тығыз байланысты компани-
ялар, түпкі ортақ бенефециары бір адам. 
Мәселен, ірі салық т�леушілер, яки алпа-
уыт компаниялар экспортталатын �німді 
�ткізерде оны жаңағы айтқандай, елден 
арзанға шығару үшін жа санды делдал 
құрылым құрады. Сырттай қарасаң, бір 
экспортер бір трей    дер ге үлкен к�лемдегі 
�німін сатып жатыр, араларында байла-
ныс жоқ сияқты. Ал шындығында олар бір 
топтың компаниялары. Бірақ қазіргі заң 
бойынша оны дәлелдеу қиын. Трейдер 
туралы ақпарат қолжетімсіз. Енді заң жо-
басында «�зара байланысты тараптар» 
туралы анықтама кеңейтілгелі жатыр. Егер 
салық т�леуші тауарының 50%-дан аста-
мын бір бейрезидентке экспорттаса неме-
се импорттаса, егер бір тұл ға �німі   нің 
бастапқы құнынан 50%-дан астам сома-
сында лицензиялық т�  лем  ді алса, егер 
контрагент алдындағы жал пы берешек 
борышкердің меншікті капиталының 
50%-ынан асса және тағы да басқа жағдай-
ларда салық т�леушілерге трейдерлерден 
қаржылық ақпаратты талап етуге заңды 
негіздер беріледі.

Енді үш деңгейлі есептілікке қойыла-
тын талаптарды �згерту дегенге келсек, 
трансферттік баға белгілеу бойынша есеп-
тіліктің жергілікті, негізгі және еларалық 
деген 3 түрі бар. ;згерістер соның ішінде-
гі жергілікті есептілікті ұсынуға қатысты. 
Мұндай есепті жарғылық капиталында 
бейрезиденттердің үлесі бар халықаралық 
топқа жататын қазақстандық салық т�леу-
шілер, яки құрылтайшыларының қата-
рында шетелдік азаматтар бар компания-
лар береді. Мысалы, «Арселлор Миттал – 
Теміртау» АҚ сондай еді. Енді оны �зара 
байланысты бейрезидент тұлғалармен 
мәм лелерді жүзеге асыратын барлық са-
лық т�леушілер де тапсыратын болады. 
Былайша айтқанда, құрылтайшылардың 
құрамында шетел азаматы болса да, бол-
маса да міндетті. Бұл мемлекеттік кірістер 
органдарына қашықтықтан бақылауды 
жақсартуға мүмкіндік бермек. Жаңа заң 
жобасы жергілікті есептілікті тапсыратын-
дардың қатарын к�бейтпек. Мұндай 
бақылау жосықсыз кәсіпкерлерге жақпа-
уы мүмкін. Себебі қитұрқы әрекеттерді 
іске асыру қиындайды. Алайда таза, са-
лық ты орнымен т�лейтіндер үшін бұл 
жаңашылдық к�п мүмкіндік береді.

– Бұдан б"лек, жаңа заң жобасы бойын-
ша нарықтық бағаны айқындау әдістері де 
"згереді екен. Ол қалай?

– Мәселен, қазір нарықтық бағаны 
айқындаудың арнайы 5 иерархиясы бар. 
Олар – салыстырымды бақыланбайтын 
баға әдісі, «шығындарға қосу» әдісі, 
кейін нен �ткізу бағасы әдісі, пайданы 
б�лу әдісі, таза пайда әдісі. Қазір салық 

т�леуші 5-әдісті қолданғысы келсе, онда 
ол алдыңғы 4 әдісті не себепті қолдана 
алмайтыны туралы негіздеме дайындауы 
керек. Ал жаңа �згерісте мұндай иерархия 
жоқ. Енді салық т�леуші 1-әдісті неге 
қолдана алмайтынын түсіндірсе, қалған 
4 әдістің кез келгенін �з қалауымен қол-
дана алады. Соның к�мегімен салық 
т�леушілер уақытын, қаражатын үнем-
дейді. Нәтижесінде, қызметкерлерге тү-
се тін жүктеме де азаяды. Салық т�леу -
шілер үшін бұл жақсы жаңалық болмақ. 
Мемлекеттік кірістер органы үшін де 
са лық т�леушілердің негіздемелерін қа-
рау уақыты үнемделеді.

Десе де, трансферттік баға белгілеу 
бойынша тексерулерді уәкілетті орган 
мәміле бағасының нарықтық бағадан 
ауытқуы анықтаған кезде, яки салықтар 
мен бюджетке т�ленетін басқа да міндетті 
т�лемдер сомаларының ұлғаюына алып 
келетін немесе алдағы уақытта алып келуі 
мүмкін жағдайларда ғана жүргізеді. Мәсе-
лен, соңғы 5 жылда осындай 101 салықтық 
тексеру жүргізіліп, нәтижесінде республи-
калық бюджетке 100 млрд теңге түскен. Ал 
одан б�лек мониторинг шеңберінде салық 
т�леушілер 60 млрд теңгеге жуық салықты 
дербес т�леген.

– Менің түсінуімше, бұл жерде уәкілет-
ті органның құзыреттері артқалы отырған 
сияқты. Бәлкім, оны б"лек агенттік немесе 
бюро етіп құрған дұрыс болар?

– Осынау ауқымды да жауапты жұ-
мыспен бізде Қаржы министрлігінің 
Мемлекеттік кірістер комитетіне қарасты 
бір б�лім – Трансферттік баға белгілеу 
басқармасы ғана айналысады екен. Бізде 
қайдан түссе де мемлекетке түсетін кірісті 
жинайтын орган орталықтандырылған 
ғой. Сондықтан оны б�лек орган етіп 
құрғанның қаншалықты маңызды екенін 
ойлану керек болар. Бірақ, меніңше әзір-
ге осы б�лімнің �зін нығайтып алсақ та 
болатын сияқты. Ол үшін ондағы штат 
санын к�бейту керек. Еңбекақыларын 
к�бейтіп, материалдық-техникалық база-
сын жақсарту қажет. Халықаралық дәре-
жеде жұмыс істейтіндіктен, кадр сапасын 
арттыру керек. Шет тілін жетік білетін, 
халықаралық іскерлік ортада тәжірибесі 
бар мамандарды тарту қажет. ;йткені 
жаңа заң күшіне енер болса, оларға да 
түсер жүктеме артады. Сондықтан оларды 
б�лек болмаса да, департамент деңгейіне 
к�терген дұрыс. Бұл енді Қаржы министр-
лігінің жаңа басшысының құлағына алтын 
сырға. 

Ал әзірге біз осы заңмен олардың 
бақылау функцияларын кеңейтіп, құзы-
реттерін нығайтып жатырмыз. Соған 
керісінше, салықтан жалтарады-ау деген 
тұстарды тарылтып жатырмыз. Мұның 
барлығы осы бағытты терең зерделей 
түскенде анықталды. Шетелге заңсыз ак-
тивтердің к�птеп кетуіне бір кезде осы 
заңның әлсіздігі әсер етті. Енді заңда 
бақылау күшейтілсе, мұндай олқылықтар-
дың алдын алуға болады. Заңның жаңар-
тылған нұсқасы мемлекеттің де, салық 
т�леушінің де мүддесін к�здейді.

Ал шындығында, бұл мәселенің тү-
бірі – біздегі еліміздің, жеріміздің бай-
лығының, мемлекеттік қаражаттың ар  -
қасында байыған дәулетті адамдардың 
ашк�здігінде жатыр. +йтпесе, осының 
бә  рін заңды түрде істеп, шартты түрде ал-
 ғанда 100 миллион долларын шетелге 
шығарса, үстіндегі 20 миллионын салыққа 
т�леуіне болар еді. Бірақ «сараң байыған 
сайын қытымыр болады» деген с�з рас-ау. 
Олар мемлекеттің әл-ауқатынан бұрын �з 
қа лтасын ойлап, неғұрлым арзан, анағұр-
лым қитұрқы жолдармен шығаруға тыры-
суда.

– �ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Нұрлан ҚОСАЙ

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
ІСКЕРЛІКТІІСКЕРЛІКТІ
РЕТТЕУ ҚҰРАЛЫРЕТТЕУ ҚҰРАЛЫ

ТРАНСФЕРТТІКТРАНСФЕРТТІК  БАҒА БАҒА ––

С�з басында Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» фракциясының мүшесі Ер-
лан +бдиев нысандар мен қызметтерді 
ерекше қажеттілігі бар адамдарға арнап 
бейімдеу мәселесінің �зектілігін ескере 
отырып, әлеуметтік инклюзия бойынша 
ұлттық стандартты енгізудің қанша-
лықты маңызды екенін атап �тті.

«Бүгінде мүгедектігі бар адамдарға 
қалалар мен ауылды жерлердегі нысан-
дардың қолжетімділігі, сондай-ақ оларға 
түрлі қызмет к�рсету мәселесі �те �зекті. 
К�біне әлеуметтік маңызы бар мекеме-
лерде арбаға таңылған азаматтарға ар-
налған лифт, пандус жоқ немесе олар 
стандартқа сай келмейді. Ал аулалар мен 
к�шелерде бордюр арба  мен жүруге кедер-
гі келтіреді. ;кінішке қарай, ерекше қа-
жеттілігі бар адамдарға ыңғайлы, жай   лы 
әрі қауіпсіз жағдай жасалмаған. Сон дық-
тан мүгедектігі бар адамдарды қо ғамдық 
�мірге араластыру ісінде ұлттық стандарт-
ты енгізу мәселесі маңызды р�л атқарады. 
Сондай-ақ бұл қадам барша азаматқа ке-
дергісіз орта, жаңа жұмыс орнын құруға 
мүмкіндік береді», – деді Ерлан +бдиев.

+леуметтік инклюзия бойынша ұлт-
тық стандарт Индустрия және ин-
фрақұрылымдық даму министрлігі мен 
Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігі бастамасымен әзірленді.

«Стандарт мүмкіндігі шектеулі жан-
дардың қолайлы �мір сүруіне жағдай 
жасауды к�здейтін жұмыстарды ұйымда-
стырудың кешенді әдісі саналады. Атап 
айтқанда, ол қаладағы, ауылдағы әлеу-
меттік инфрақұрылым нысандары мен 
қызметтерінің барша азаматқа физика-
лық тұрғыда қолжетімді болуын талап 
етеді. Стандарт жергілікті атқарушы ор-
гандарға, халыққа қызмет к�рсететін 
ұйымдарға арналып, олардың қызметін 
үйлестіруге қатысты талаптарды бел-
гілейді. Сарапшылардың пікірінше, 
мүдделі тараптар мен мемлекеттік орган-
дар толық қамтылған жағдайда бір жыл-
да еліміздегі нысандардың 70%-ын бей-
імдеуге болады», – деді «ҚазСтандарт» 
РМК бас директорының орынбасары 
Искандер Хамитов.

;з кезегінде «Еуразиялық инклю-
зивті қоғамды дамыту қауымдастығы-
ның» басшысы Вячеслав Пак қоғам 
белсенділері бірлесіп жұмыс істеуге то-
лық дайын екенін жеткізді.

«Инклюзивті әрі жайлы әлеуметтік 
орта – қалалар мен �ңірлердегі тұрақты 
дамудың �зегі. Бұл ұлттық стандарт қа-
лалық әкімдіктер мен халыққа қызмет 
к�рсететін ұйымдарда баршаға бір     дей 
қолжетімді жағдай жасауға мүмкіндік 
береді. Стандартта түрлі құры  лымның 
бірлесіп жұмыс істеуіне жағдай жасайтын 
жалпы ережелер, терминдер мен анықта-
малар ұсынылып отыр. Солай бола тұра, 
ұлттық стандарт тез арада нәтижеге жету-
ді талап етпейді. Нысандардың 3 деңгейлі 
сапалы қол жетімділігі айқындалды. Бұл 
қадам әкімдіктерге және түрлі ұйым ға, 
ғимарат иелеріне нысанды кезең-ке-
зеңімен ұлттық стандарт нормаларына сай 
келтіруге мүмкіндік береді», – деді Вяче-
слав Пак.

Д�ңгелек үстел жұмысына жергілік-
ті атқарушы органдардың, атап айтқан-
да, елорда әкімдігі мен қала аудандары-
ның �кілдері қатысты. Астана қаласы 
Сарыарқа ауданы әкімінің кеңесшісі 
Жанат Қабдолла инклюзия бойынша 
ұлттық стандартты енгізу мәселесіне 
қолдау білдіргенімен, оны тез арада 
жү зеге асыруға қатысты алаңдаушылық 
танытты.

«Стандартта қамтылған бірқатар 
талап бұрыннан бар болғанымен, нәтиже 
аз. Қаладағы нысандардың мүгедектігі бар 
адамдарға қолжетімсіздігі мәселесіне жиі 
тап боламын. Мәселен, арбамен жүріп �ту 
үшін үй ауласындағы бордюрді алып та-
стауға қатысты �тініш білдіргеніме де бір 
айдың жүзі болды. Алайда әлі нәтиже жоқ. 
Мүлік иелерінің бірлестігі әкімдіктерге, 
ал әкімдіктер Тұрғын үй коммунал-
дық-шаруашылық басқармасына сілтейді. 
Ал уақыт болса, �тіп жатыр. Стандарт осы 
процестің барлығын жеделдетеді деп се-
немін», – деді Жанат Қабдолла.

Отырыс барысында мемлекеттік ор -
гандар мен қоғамдық ұйымдардың �кіл-
дері стандартты енгізу мәселесіне қа  -
тысты пікір алмасып, бірлесіп жұмыс 
істеу ж�нінде ұсыныс білдірді. Осылай-
ша, әлеуметтік инклюзия бойынша ұлт-
тық стандарт аясында ведомствоаралық 
ресурстық орталық құру жоспарлануда. 
Ол түрлі құрылымның бытыраң     қы лығы 
мәселесін шешуге ықпал етеді. Сон-
дай-ақ инфрақұрылым нысандарының 
барша азаматқа қолжетімділігі мәселесін 
шешуге тың серпін береді.

ИНКЛЮЗИВТІ ОРТА – ИНКЛЮЗИВТІ ОРТА – 
ТҰРАҚТЫ ДАМУ ӨЗЕГІТҰРАҚТЫ ДАМУ ӨЗЕГІ

«АMANAT» партиясы алаңында әлеуметтік инклюзия бойынша 
ұлттық стандартты енгізу мәселесіне қатысты дөңгелек үстел өтті. 
Мәжіліс депутаттары, қоғамдық ұйымдар мен мемлекеттік органдар 
өкілдері мүгедек адамдардың қажеттілігін ескере отырып, нысандар 
мен қызметтердің халыққа қолжетімділігін қамтамасыз ету мәселесін 
талқылады.

(Басы 1-бетте)

– Ұлықбек мырза, ел экономикасын 
дамытуға жаңаша к"зқарас, жүйелі "згеріс 
керек. �сіресе, салық, инфрақұрылым 
мәселесіне  тоқталып, бұл тұрғыда алда 
атқарылар жұмыс к"п. Президент неліктен 
инфрақұрылымды дамытуға баса назар 
аударып отыр деп ойлайсыз?

– Кез келген отбасын шағын мемлекет 
деп қарайтын болсақ, әр отбасы �з шығы-
ны мен кірісін қадағалап отырады емес 
пе?! Қарапайым тілмен айтқанда, әр от-
басы �з бюджетін �зі есептейді. Шығын-
дар кіріске сәйкес келуі керек, егер асып 
кетсе, отбасы несиеге батып, қарыздарын 
қайтаруды уайымдап, дамуды мүлдем 
ойламайды. Сол секілді мемлекет те 
шығыны мен кірісін басты назарға алып 
отырады. Біздің мемлекетіміз түрлі шикі-
затқа бай, болашағы зор. Бірақ біз к�п 
дүниені дұрыс жүйелей алмаған секілдіміз. 
Осыны Президент те айтты. Кейде маған 
«ескі Қазақстан» �кілдері әдейі �з елінің 
халқын қарыз құлдығына салудың амалын 
ойлап тапқандай к�рінеді. Үкiметтен, 
ұлттық қордан қолдау тапқан банктер, 
пайыздық м�лшерлемені т�мендетуді 
былай қойғанда, салықты да дұрыс т�ле-
мейдi. Біз бұл банктердің қандай жүйе  мен 
жұмыс істей тінін жақсы біле міз. Енді 
еліміз дамысын десек, экономикамыз 
�ркендесін десек, жүйелі жұмыс тар атқа-
рылуға тиіс. Мемлекет бас шысы осыны 
меңзеп отыр. 

– Отбасын мысалға келтіріп жақсы 
айттыңыз. Біздің мемлекетіміздің эконо-
микасының дамуына не кедергі деп ойлай-
сыз?

– Елімізде, �кінішке қарай, облыстар 
мен аудандар мемлекет тарапынан беріле-
тін субсидиялар мен қолдауларға үйреніп 
қалған. Елімізде қанша облыс субсидияла-
нады? Санай беріңіз, үш аймақ қана донор 
болып отыр. Шығыс Қазақстан облысы 
«Қазмырыш», «Титан-магний комбина-
ты», «Үлбі металлургиялық зауыты» си-
яқты кәсіпорындары бола тұра неге субси-
дия алып отыр? Мысалы, онда титан, 
ядролық реакторларға арналған уран та-
блеткалары, мырыш, қорғасын және ең 
соңында алтын мен күміс �ндіру субсидия-
ланады. Бұл кімге пайда әкелмек? Мен 
әдетте халықпен кездесулер кезінде аудан 
әкімдерінен бюджеттің атқарылуы қандай, 
қанша салық түседі деп сұраймын. Сонда 
естіген жауабымды сұрасаңыз таңғаласыз. 
90 пайызын мемлекет субсидиялайтын 
аймақтар бар. Тек 10 пайызы �зін-�зі, онда 
да негізгі т�лемді мемлекеттік қызметкер-
лердің жалақысынан алатын табыс са-
лығынан т�лейді. Бұл жерде қарапайым 
математикамен қарайтын болсақ, аудан 

бюджеті т�рт мил лиард болатын болса, он 
пайызы, яғни т�рт жүз миллионы – табыс 
салығы деген с�з. Яғни, жаңа кәсіпорын-
дар ашылмайды, �німдер �ндірілмейді 
немесе қайта �ңделмейді, жұмыс орында-
ры к�беймейді. Осыдан келіп урбанизм 
мәселесі туындайды. Жұмыс жоқ, адамдар 
қалаға асығады, баспанаға кезекке таласа-
ды. Мұның барлығы инфрақұрылымның 
жоқты   ғынан. Соның салдарынан қарыз ға 
батып �мір сүріп жатырмыз.

– Инфақұрылым дамыту керек дейміз, 
неден бастағанымыз ж"н? 

– Бір ғана мысал келтірейін. Прези-
дент еліміздің к�лік-логистикалық әле-
уеті артқанын атап �тті. Қазақстанды 
толыққанды к�ліктік-логистикалық 
және транзиттік хабқа айналдыру – 
Үкімет алдында тұрған стратегиялық 
міндет. Іске асыру үшін К�лік министр-
лігі құрылды. Енді жол, к�лік, логистика, 
шекара, транзит мәселелеріндегі кейбір 
олқылықтарды жоюымыз қажет. Мемле-
кетіміздің экономикасын дамытып, та-
быс к�зіне айналатын саланың бірі – су 
жолын дамыту. Шығыс Қазақстан облы-
сында Кеңес Үкіметі кезінде Ертіс �зені 
арқылы он миллион тон   наға дейін түрлі 
жүк тасымалданатын. Бұл – біз үшін 
�зен-кеме қатынасын қалпына келтіруге 
таптырмас мүм кін   дік. Қытай Халық Рес-
публикасынан Ресей Федерациясына 
Ертіс �зені арқы лы қысқа әрі арзан жол-
ды қалпына келтіруіміз қажет. Сонда біз 
Солтүстік Мұзды мұхиты, Обь шығанағы-
на дейін бүкіл Сібір аймағын қамти ала-
тын едік. Елестетіп к�ріңізші, Қытайдан 
тауар әкелу үшін кемелер жарты әлемді, 
Солтүстік Мұзды мұхит арқылы жүреді. 
Алыстан келген мұндай тауарлардың құны 
қымбат болары с�зсіз. Бұқтырма, ;ске-
мен, Жаңа-Шүлбі су электр стан  сала  рын 
ж�ндеп, ретке келтірсек, Ертіс �зенінің 
кеме жүретін кеме жолын тазартамыз. Су 
тасымалы үш мың тоннаға дейін жететін 
кемелер жасауға тапсырыс береміз, одан 
қандай нәтиже аламыз? Яғни, жаңағы 
қымбатқа түскен тауары ңыз арзандайды 
деген с�з. Ал одан біздің мемлекетімізге 
түсетін пайда шаш етектен болар еді. Бұл 
мемлекетімізге қосымша табыс түсіріп, 
халықты жұмыспен қамтамасыз етеді. 
Шығыс Қазақстан, Абай, Павлодар облы-
старының экономикасы жандана түсер 
еді. Мен Мемлекет басшысының тапсы-
рмасын осылай түсінемін. Егер әр салада 
осындай жүйе  лі жұмыстар атқара алсақ, 
біз алмайтын асу болмайды. Инфрақұры-
  лым дамымай, ел экономикасы �ркенде-
мейді.

– �ңгімеңізге рақмет!
 

Сұхбаттасқан Наурызбек САРША

ИНФРАҚҰРЫЛЫМ ДАМЫМАЙ, ИНФРАҚҰРЫЛЫМ ДАМЫМАЙ, 
МЕМЛЕКЕТ ӨРКЕНДЕМЕЙДІМЕМЛЕКЕТ ӨРКЕНДЕМЕЙДІ

Сіз не дейсіз?

Ұлықбек ТҰМАШИНОВ, Мәжіліс депутаты:
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�леуметтік салаға  айрықша назар 
аударған ж�н. Яғни, б�лінген қаржыны  

барынша тиімді жұмсап, оны шын 
мәнінде к�мекке мұқтаж адамға беру 

керек.

Жер дауымен жылдар бойы арпалы-
сып келе жатқан ауылдардың бірі –К�к-
шетаудан таяқ тастам жердегі Зеренді 
ауданына қарасты Ортақ, Раздольный, 
Күсеп, Айғыржал деген бірнеше ауыл. 
Азғантай малымен күнелтіп жатқан бұл 
ауылдардың қазіргі күйі аса мәз емес. 
Қысы-жазы дала т�сінде еркін кезетін 
жыл   қы   лары қолға келіп, жем-ш�бі 
тақырлан   ған ауылдарда шынымен жұт 
бас    талған. Ал оның үстіне жер дауының 
ушық   қаны соншалық аса күрделі жағдай 
қалыптасып отыр. Түйткілді жайт әсіресе 
Ортақ ауылында аса �ткір. Жерінен бұ-
рын ауыл жұртының ата-бабасы жерлен-
ген қорымның жыртылып кеткені ха-
лықтың ашуы мен жанайқайын тудырған. 

Ауыл ақсақалдарының айтуынша, 
ескі бейітте сонау 1931-1932 жылдардағы 
аштық кезінде қаза болғандар жерленген. 
Ортақ ауылының тап іргесінде жатқан 
ескі қорым сонау Кеңес заманының �зін-
де диқандар 100-200 метрге дейін айна-
лып �тетін болған. Айналасы топырақпен 
тікт�ртбұрыш түрінде үйілген қорын 10-
12 шаршы метрді құрайды. Кеңес Үкіметі 
кезінде қорымның басында қойылған 

тасы мен темір қоршауы да болыпты. 
Алайда қорымның басына қойылған тасы 
мен темірі осыдан ондаған жыл бұрын 
ұрланып кеткен. Дегенмен күні бүгінге 
дейін ата-бабаларының мәйіті жерленген 
жердің сол күйінде сақталып келгенімен, 
жақында «Дихан плюс» ЖШС ол жерді 
жыртып тастаған. Ауылдың қызба мінезді 
жігіттері дереу барып, мәселені жуан 
жұдырық пен дойыр қамшының күшімен 
де шешпек болыпты. Бірақ ауыл ақсақал-
дары мен беделді азаматтарының айтуы-
мен тоқтаған. Түйткілді мәселені заң       ның 
айналасында шешпек болған. 

– Зиратты жыртып кеткені ауылдағы 
бар жігіттің намысына тиді. Ата-бабала-
рының жатқан жерін аяусыз жыртып 
кеткені жандарына батты. Жерді жырт-
қызған қазір аудандық мәслихатта депу-
тат болып отырған Денис Швайбович 
деген кісі. Үш жылдан бері жеріміз үшін 
арпалысып жүрміз. Түйткілді мәселеге 
байланысты �з басым ауылдың азаматы 
ретінде адвокат тауып, қаржы беріп сот-
тасып жатырмыз. Бірақ күні бүгінге 
дейін к�ршілес ауылдармен бірге жерді 
қайтара алмай жүрміз. Бұл �з алдына 

б�лек әңгіме. Бізді күйдіретіні – ата-ба-
бамыз жатқан қорымды қорлағаны. Жер 
иесінің заң аясында жауапқа тартылға-
нын қалаймыз, – дейді Еркін Ғайсин 
есімді Ортақ ауылының белсенді азаматы. 

Түйткілді мәселе бойынша облыстық 
құзырлы органдар, аудандық ауыл шаруа-
шылығы б�лімі, «Дихан плюс» ЖШС-ы, 
аудан және округ әкімдіктері, облыстық 
тарихи мәдени мұраны қорғау және пай-
далану орталығының �кілдері мен ауыл 
тұрғындарының қатысуымен арнайы 
комиссия келіп, зират басын шолып 
тексерген. Тексеру барысында расында 
да ескі қорымның жыртылғаны анықтал-
 ған. Мұны Ақмола облысының Ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары 
басқармасы басшылығы да жерін дау-
лаған ауылдардың адвокаты Ботаг�з 
Сәрсекееваға берген ресми жауабында да 
растап беріпті. 

– «Дихан плюс» ЖШС-ның тұрғын-
дардың ата-бабаларының қабірлері жат -
қан жер учаскесін жырту фактісі бойын-
ша былтырғы жылдың 15 қарашасында 

Зеренді ауданы Ауыл шаруа шылығы 
б�лімі, Күсеп және Ортақ ауылдық округ 
әкімдері, «Дихан Плюс» �кілімен бірге 
комиссиялық шолу жасалды. Учаскеде 
биіктігі шамамен 1 метр т�ртбұрыш үй-
інді және 10 шаршы метр аумақты қор-
шалған жер бар. Ортақ ауылынан 3 шақы-
рым қашықтықта орналасқан. Қандай да 
белгілер мен металл қоршаулары жоқ. 
Зеренді ауданы тіркеу және жер кадастры-
ның ақпараты бойынша 1986 жылғы 
электронды форматтағы материалдар 
бойынша қабірлердің, жерлеу орындары-
ның к�рсетілген орны жоқ. Зеренді ауда-
ны әкімдігі тарихи-мәдени мұраны 
қорғау және пайдалану орталығына сұрау 
салған. 17 қарашадағы №105 актіге сәй-
кес «Дихан плюс» жер учаскелерінде та-
рихи-мәдени мұра ескерткіштері анық   -
талған жоқ. Бірақ зерттеу барысында 
«Диқан плюс» ауыл шаруашылығы жер-
лерінің аумағында археологиялық ескерт-
кіштер табылды. Оның ішінде Ортақ ІІ, 
ІІІ,ІV қорымдарында күзет аймақтары 
сақталмаған және қорған шетіне дейін 

жыр тылған. Ортақ ІV қорымдарының бірі 
жыртылғаны анықталды. Аталған 
№105 ак ті ауданның Жер қатынастары 
ж� ніндегі уәкілетті органымен қорған-
дарды қалпына келтіру және қорғау ай-
мағын сақтау ж�нінде шаралар қабылдау 
үшін «Дихан плюс» ЖШС-на жолдан-
ды, – делінген Ақмола облысы Ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары 
басқармасының берген ресми жауабында. 

Ескі қорымның жыртылуы фактісі 
бойынша бірнеше сот отырыстары да 
болып, ақыры Зеренді аудандық полиция 
б�лімі осы жылдың 1 ақпанында Ортақ 
ауылы тұрғындарының шағымымен ескі 
қорымды жыртуы бойынша қылмыстық 
іс те қозғалған. Мұны Ақмола облысы-
ның Полиция департаменті де растады. 

– Биыл 1 ақпанда Зеренді ауданы 
Ортақ ауылының тұрғындарының жер 
жырту кезінде ескі бейітті қорлап, жыр-
тып кеткені үшін «Дихан плюс» шаруа 
қожалығының жұмысшыларына қатысты 
шара қабылдау туралы �тінішімен Қыл-
мыстық кодекстің 294-бабы (вандализм) 
бойынша сотқа дейінгі тергеу амалдары 
басталды, – деді Ақмола облысының 
Полиция департаментінен. 

Қазір аталған баппен тергеу амалдары 
жүріп жатыр. Жоғарыда аталған ауылдар 
мұнымен қоса, 30 мың гектардан астам 
жерлерінен де айырылып, жайылымсыз 
әрі егістік жерсіз қалған. Тұтас республи-
ка бойынша бірыңғай бір-екі схемамен 
банктер мен ірі қаржылық ұйымдардың 
кепілдігіне кеткен жерлер одан кейін де 
түрлі жалтарма әрекеттермен «құрығы 
ұзындардың» қолына ілігіп кеткен. Сал-
дарынан ұлтарақтай жерге зар болып 
жайылымсыз, шабындықсыз, сондай-ақ 
егістік жерінен айырылып, пайсыз қалған 
ауылдардың саны еселеп �скен. Түйткіл-
ді жағдайға тиісті орындар мен құқық 
қорғау органдары тиісті шешім шығарар 
деген үміттеміз... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Жер дауы мен жесір дауы ежелден қазақ үшін аса өзекті мәселе 
екені рас. Дегенмен қазір сол алғашқы даудың әбден шегіне жетіп, 
тіпті жарылудың алдында тұрғанын жиі байқап жүрміз. Халықтың 
төзімі мен амалы таусылып дағдарып тұрғандай. Жерінен мүлде 
айырылып, бар малын баға алмай зар илеп отырған шаруалар аз 
емес. Әсіресе, қара топырағы құнарлы әрі шұрайлы деп саналатын 
теріскей облыстарда түйткілді жайттың тоңы жібімей қойды. Соның 
ішінде бүгін қозғағалы отырған жайт, тіпті жан ауыртарлық. Жерді жең 
ұшынан жалғасқан жемқорлықтың арқасында меншіктеп алған 
кейбір  алпауыт латифундистердің ескі қорымды да жыртып таста-
ғаны  ауылдағы ағайынның жанына қатты батып тұр.

ҚОР БОЛҒАНҚОР БОЛҒАН  
ҚОРЫМҚОРЫМ

Елімізде азаматтарға әлеуметтік 
қолдау көрсету жүйесі қайта 
қаралады. Мемлекеттен көмек алу 
үшін табысын әдейі азайтып көрсе-
тетіндерге бұдан былай жол беріл-
мейді. Қаражат шын мұқтаж жанның 
қалтасына түсуге тиіс. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың төраға лығы мен 
өткен Үкіметтің кеңейтілген отыры-
сында әлеуметтік сала  мәселелері-
не айрықша мән берілді. Президент 
азаматтарға әлеуметтік көмек пен 
қолдау құрылымдары және меха-
низм  дерін толық қайта қарау қажет 
екенін атап көрсетті.

ӘЛЕУМЕТТІК КӨМЕКӘЛЕУМЕТТІК КӨМЕК  

Елімізде қазір т�рт жарым миллионға 
жуық қазақстандық мемлекеттен әлеу-
меттік к�мек алып отыр. Бұл – шамамен 
еліміздің әрбір бесінші тұрғыны деген 
с�з. Басым к�пшілігі – еңбекке жарамды 
азаматтар.

Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігінің мәліметінше, 
былтыр 114,1 мың отбасындағы 598,4 мың 
адамға атаулы әлеуметтік к�мек (АLК) 
беріліпті. Ол үшін бюджеттен 57,4 млрд 
теңге жұмсалған. Ал  2024 жылы АLК 
т�леуге 75,9 млрд теңге қарастырылып 
отыр.

Дегенмен АLК азаматтардың еңбек 
етуге деген ынтасын жойып, масыл-
дыққа бой алдыруына да жол ашуы 
мүмкін. «Халыққа әлеуметтік к�мек 
береміз деп, біз, шыны керек, қоғамда 
масылдық психологияға жол бердік. 
Nркениетті ел боламыз десек, мұндай 
жағымсыз үде ріске тосқауыл қоюымыз 
керек. Lлеуметтік салаға  айрықша назар 
аударған ж�н. Яғни, б�лінген қаржыны  
барынша тиімді жұмсап, оны шын 
мәнінде к�мекке мұқтаж адамға беру 
керек», – деді Қ.Тоқаев.

«Экономикалық зерттеулер институ-
ты» АҚ Nмір сапасы орталығының ди-
ректоры Нұрболат Құрметұлының ай-

туынша, қазір атаулы әлеуметтік к�мек 
к�рсетуде бірқатар олқылық бар. «Пре-
зидент бұл мәселені жайдан жай қозғаған 
жоқ. Lлеуметтік к�мек к�рсетудің тетік-
терін талдау барысында бұл бағытта біраз 
жұмыс істелуі керек екені анықталып 
отыр. Біріншіден, мұқтаж жандар ара-
сында АLК туралы ақпараттандырудың 
�зі нашар жүргізілген. Оны тағайындау 
немесе тоқтату процесінде де күрделілік 
бар. Осының кесірінен шын мұқтаж от-
басылар әлеуметтік қолдау бағдарлама-
ларына қатыса алмауда. Nйткені �зінің 

әлеуметтік әлсіз топқа жататынын дәлел-
деу үшін азаматтар сансыз тексерістен 
�теді, құжат жинастырады. Соңында 
қолын бір сілтеп бас тартатындар бар. 
Екіншіден, жеңіл табысқа ие болғысы 
келетін адамдар тобы пайда болды», – 
дейді ол.

Жеңіл табыс демекші, АLК алу үшін 
«жалған құжат жасап, табысын жасырып 
к�рсеткендер»  бұдан бұрын да әшкере 
болған.  2019 жылы тамыз айында Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау мини-
стрлігі «70 мыңдай отбасы табысын 
жасырғанын» мәлімдеген еді. Яғни, ай 
сайын 200-300 мың теңге (520-700 дол-
лар) табыс табатын отбасылар кірісін 
40-60 мың теңге (103-155 доллар) деп 
к�рсеткен. Министрлік сол жолғы есе-
бінде елде 1,8 миллион қазақстандық 
атаулы әлеуметтік к�мек алып отырға-
нын айт қан.  

Lлеуметтік к�мек кімдерге берілуі 
керек? Күн к�рісі қиындап, мемлекеттен 
қолдау күткен мұқтаж азаматтарды қалай 
анықтау болады? Қаржыгер Гимран 
Lбдірахманов оны ажыратудың үш жолы 
бар екенін айтады. «Біріншіден, әр аза-
маттың зейнетақы қорындағы айлық 
ақша түсімін қарау. Егер соңғы алты ай 
ішінде немесе бір жыл ішінде белгілі бір 
жарналар түсіп тұрса, еңбек нарығындағы 
белсенді азамат болса, ол мұқтаж емес 
деген с�з. Екіншіден, әлеуметтік к�мекке 
�тініш берген азаматтың отбасы мүше-

лерінің жеке мүлкін тексеру арқылы 
�тініш берген адамның �з мүлкін туысы-
ның атына жаздырып қою әрекетін 
анықтауға болады. Үшіншіден, тек ақша-
лай к�мек емес, адамдардың еңбек на-
рығындағы сұранысын арттыруға, жеке 
табысын к�бейтуге ынталандыруға бола-
ды. Яғни, Қазақстанда қазір қандай қыз-
мет түріне сұраныс бар? Азаматтарға 
кәсіп үйренуге, табыс табуға мүмкіндік 
жасау қажет», – дейді ол.

Ал Nмір сапасы орталығының дирек-
торы Нұрболат Құрметұлы да АLК-ке 
�тінім берген азаматтардың материал-
дық ахуалын анықтау тәсілдерін жетіл-
діру қажет деген пікірде. Оның айтуын-
ша, осы механизмнің пысықталмауынан 
жеңіл табысқа ие болғысы келетіндер де 
әлсіз топтардың арасына кіріп кетіп 
жатыр. «Ең бастысы әлеуметтік к�мекті 
тағайындау барысындағы бюрократия-
лық процестерді қысқарту қажет. Оны 
қалай жасаймыз? Оған бақылауды кү-
шейту және әлеуметтік к�мек бағдарла-
маларын цифрландыру, �зара үйлестіру 
арқылы қол жеткізуге болады. Екінші-
ден, құзыретті органдар халықтың әлсіз 
топтарымен жұмысты күшейту арқылы 
олардың мемлекет тарапынан беріліп 
жатқан к�мектерден хабардар болуына 
күш салу. Үшіншіден, инфляция жылдан 
жылға �сіп жатыр, азық-түлік пен тауар-
лар бағасы қымбаттап жатыр. Осыған 
сәйкес, кедейлікті анықтайтын шекті де 

к�теруге тиіспіз. Сол кезде ел ішіндегі 
нақты жағдайдан шынайы хабар ала 
аламыз».

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Үкіметтің кеңейтілген отырысын-
да әлеуметтік к�мекті кімге беру қажет-
тігі адамның кірісіне емес, шығысына 
қарап анықталуы тиіс екеніне тоқталды. 
Бұл мәселеде бір нақты шешім қабылдау 
қажет. «Қазір Еңбекпен қамту орталықта-
ры жаңғыртылып жатыр. Осы жұмысты 
уақтылы аяқтау қажет. Оларға нақты 
нәтижесіне қарай, яғни жұмысқа орна-
ласқан адам санына байланысты ақы 
т�леген ж�н. Үкімет барлық амал-тәсілді 
зерделеп, халыққа әлеуметтік к�мек к�р-
сетудің жаңа кешенді үлгісін ұсынуы 
керек», – деді Президент.

Мұқтаж азаматтарын қолдауда әр 
мемлекеттің тәжріибесі әрқалай. Қаржы-
гер маман Гимран Lбдірахмановтың 
айтуынша, АҚШ-та мұқтаж жандар �з-
дерінің табысын, меншігіндегі мүлкін 
ешқашан жасырмайды. «АҚШ-тың ке-
дейлерінде жалған ақпарат беру деген 
түсінік жоқ. Себебі ондай әрекет бола-
шақта �зіне зиян келтіруі мүмкін деп 
ойлайды. Ал Қазақстанда ондай жасыру, 
жалған мәлімет беру ісіне қатысты жаза 
қарастырылмаған. Мүмкін Азаматтық 
кодексте осыған қатысты жауапкершілік 
қарастырған да дұрыс шығар. Сондай-ақ 
жұмысына салғырт қарап,  «жалған мұқ-
 таждыққа» мемлекеттік т�лемді тағайын-
даған жауапты шенеунікке де шара қол-
дану қажет. Сол кезде бюджет қаражатын 
негізсіз жұмсаудан шенеунік те, жалған 
�тініш беріп к�мек алудан мұқтаж емес 
азамата бас тартып, масылдықтан арыла-
тын болады», – дейді ол.

Үкіметтің кеңейтілген отырысында 
Мемлекет басшысы тағы бір маңызды 
міндетті атады. Ол – азаматтарға к�р-
сетілетін қызметтің сапасын жақсарту. 
«Бұл – ең алдымен, денсаулық сақтау 
саласына қатысты мәселе» екенін айтқан 
Қасым-Жомарт Тоқаев Міндетті әлеу-
меттік медициналық сақтандыру жүйе-
сінің іске қосылғанына бес жыл болса да 
жағдай жақсармай отырғанын ескертті. 
«Содан бері  бұл саланың бюджеті 2 есе 
артты. Биыл  2,6 триллион теңге б�лінеді. 

Алайда медициналық к�мектің сапасы 
айтарлықтай жақсарды деп  айтуға бол-
майды. К�птеген қызмет әлі де қол-
жетімді емес. Бұдан б�лек, к�п жағдайда  
ресурстар тиімсіз жұмсалады», – деді 
Президент. 

«Медициналық бұйымдар �ндіру -
шілерінің қауымдастығы» ЗТБ т�рағасы-
ның орынбасары Эрик Байжүнісовтің 
ойынша МLМС жұмысына қатысты ха-
лықтың наразылық пікірін азайту үшін 
қызмет сапасын күшейту қажет.

«Медициналық қызмет сапасын жақ-
сарту к�птеген кемшілікті жүйелі түрде 
түзетуді қажет етеді. Ол болашақ маман – 
студенттің жағдайынан бастап, жұмыс-
тағы әр қызметкердің мәселесін шешу. 
Медициналық құрал-жабдықтармен 
қамтамасыз ету, стандартты жағдайға 
келтіру. Сондықтан Президент тапсыр-
ған кешенді мәселені шешу үшін берілген 
қаражатты мақсатты әрі тиімді түрде 
жұмсап, жұмыс жүргізсек саладағы сапа-
ны жақсартуға толық мүмкіндік бар. 
Екін шіден, бюджеттен берілген қаражат-
ты біз жұмыстың сапасына қарап емес, 
к�леміне, ауқымына қарап беріп жатыр-
мыз. Бұл да үлкен мәселе. Lлемдік тә-
жіри бе бойынша әр берілген қаржы 
к�рсетілген мемлекеттік қызметтің сапа-
сына орай берілуі тиіс. Яғни, нәтиже 
сапасына т�ленуі қажет. Сол кезде қыз-
мет к�рсететін маман немесе медицина 
мекемесі де сапаға жұмыс істейтін бола-
ды. Біз шеше алмай келе жатқан ең басты 
проблема осы», – дейді маман.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаев медицина инфрақұрылымын да-
мыту да  �те маңызды міндет екені атап 
айтты. Президент «Ауылда денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы бой-
ынша 655 нысан салу жоспарланғанымен 
іс жүзінде  оның  тек 85-і ашылғанын 
сынға алды.  «Мұның бәрі  жұмыстың  
тиімсіз жүргізі ліп жатқанын к�рсетеді. 
Жобалық-сметалық құжаттар  тым баяу 
әзірленді, құрылыс ұзаққа созылды  неме-
се нысандардың құны қымбаттап кетті 
деген себептер айтылып жүр. Мұның 
қай-қайсысы да – құр сылтау» ,– деді 
Мемлекет бас шысы. 

Медицина саласының маманы Э.Бай-
жүнісовтің пікірінше, жаңадан салынып 
жатқан медицина мекемелерінің құрылы-
сының мерзімінен кешіктірілуіне бюро-
краттық кедергілер к�п. Бұл құрылыс 
жұмысының сапасына да қатты әсер 
етеді. «Ауыл-аймақтар тұрғындарына осы 
заманға сай медициналық мекемелер 
салып беру �те қажет. Мемлекет беріп 
отырған осынау үлкен мүмкіндікті жаңа-
 ғыдай қолдан жасалған кедергілер б�гей-
ді. Сондықтан атқарушылық тәртіпті 
реттесек тапсырма да дер кезінде орын-
далады», – дейді ол.

Қасым-Жомарт Тоқаев Үкімет пен 
әкімдерге және «Самұрық-Қазына» қо-
рына «Ауылда денсаулық сақтауды 
жаңғырту» ұлттық жобасын жүзеге асы-
руға кедергі болып отырған барлық мәсе-
лені дереу шешуді тапсырды.

Бауыржан БАЗАР

�ДІЛ�ДІЛ
БӨЛІНУГЕ ТИІСБӨЛІНУГЕ ТИІС
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Атырау облысы әкімінің орынбасары 
Жасұлан Бисембиевтің айтуынша, бү-
гінде Сейсмология институтына �тінім 
дайындалуда. Сейсмологиялық карта 
қауіпті нүктелерді анықтау үшін қажет. 
Карта дайын болған соң сейсми калық 
қауіпсіздікті қамтамасыз ету үшін да-
йын    дық жұмыстары жүргізіледі.

«Біздің �ңір сейсмологиялық қауіпті 
аймаққа жатпайды. Соған қарамастан 
облыс әкімінің тапсырмасына орай 
сейс   мологиялық картаны, эвакуациялау 
пункттерін дайындау жұмыстарын қолға 
алуды жоспарлап отырмыз. Тұрғындарға 
мұндай пункттердің мекенжайы хабар-
ланады. +йткені �ңір тұрғындары хабар-
 ландыруларды дер кезінде алуы ке-
рек», – дейді Жасұлан Бисембиев.

Сейсмикалық қауіп дегеннен шы-
ғады, деректерді сараптасақ, 2001 жылы 
ақпанда Теңіз кенішінде жер сілкінісі 
тіркелген болатын. Сол кездің �зінде 
Ұлттық ғылым академиясының акаде-
мигі болған Мұфтах Диаров мұндай 
оқиға қайталануы әбден мүмкін екенін 
айтып, дабыл қаққан еді. Бүгінде марқұм 
болған ғалым техногендік сипаттағы 
жер сілкінуі республиканың батыс �ңі-
ріне, соның ішінде Атырауға да тән 
екенін айтқан-ды. Ғалымның пайым  -
дауынша, алынған мұнайдан босаған 
орынға су немесе газ дың айдалмауы – 
жер қойнауының ста ти   калық күйінің 
бұзылуына әкелуі әб ден мүмкін. Ака  -
демик Мұфтах Диаров Теңіз кеніші екі 
тектоникалық жарылған жер дің дәл 
үстінде орналасқанын айтқан-ды. Осы 
деректің �зі-ақ бұл кен орнында қауіп 
деңгейінің қаншалықты зор екенін к�р-
сетеді. 

Сала мамандары жақсы біледі, егер 
�нім алынған жерді қайта толтырмаса, 
онда әлгі орын опырылып құлауға бейім 
болады. Сондықтан кеніштерде міндетті 
түрде су ұңғымалары бірге қазылады. 
Олар, біріншіден, қабат қысымын қал -
пына келтіріп, мұнай мен газдың жоғары 
шығуына септігін тигізеді. С�йтіп, �нім 
к�лемі сақталады. Екін  шіден, мұнай 
алынған соң босап қалған кеңістік тол-
тырылады. Бұл амалдар жер қыртысын 
100 па йыз табиғи күйіне келтіре алмай-
ды. Бірақ жердің т�мен ш�гуіне азды-
к�пті қарсы әсер етеді. 

Кейінгі деректерді қарап отырсақ, 
Теңіз кенішінде жер сілкінуі қалыпты 
жағдайға айналып бара жатқандай к�-
рінеді. Мәселен, жер астындағы дүм   пу 
Теңізде 2020 жылдың жел тоқсанында 
тіркелді. 9рі қарай сабақтасақ, 2016 жы-

АТЫРАУДА АТЫРАУДА 
ЖЕР СІЛКІНУІ ЖЕР СІЛКІНУІ 
МҮМКІН БЕ?МҮМКІН БЕ?

Жалпы, жыл бастал�алы бері елімізде 13 рет жер сілкінді. �а�тарды� 
ая!талуына бір апта !ал�ан уа!ытта Алматыда бол�ан жерасты 
д$мпулері т%тенше жа�дайлар саласыны� м*ндай таби�и апаттар�а 
дайын емес екенін к%рсетті. Рас, Атырау сейсмологиялы! айма!!а 
жатпайды. Біра! �асырдан астам уа!ыттан бері жер астынан м*най 
%ндіріп келе жат!ан %�ірде техногендік сипатта�ы жер сілкінісі болуы 
�ажап емес. �азір Атырау облысыны� сейсмологиялы! картасы 
жаса!талып жатыр.

лы 8 мамырға қара ған түні Теңіз кен 
орнында тіркелген жер сілкінісі 4 бал  ға 
жуықтады. Осындай дерек 2014 жылғы 
24 мамырға қараған түні де тіркел  ген 
бола  тын. Магнитудасы 3,6 балл болатын 
жер сілкінісі туралы рес ми ақпарат оқиға-
дан кейін т�ртінші күні ғана беріл ген еді. 

2001 жылы әзірленген сейсмикалық 
аудандастыру картасына сәйкес, Атырау 
облысы Рихтер шкаласы бойынша 
6 бал ға дейін жер сілкінісі болуы мүмкін 
жер қыртысының учаскелеріне жат қы-
зылған. 

Сарапшылардың пайымдауынша, 
мұнай мен газды қарқынды �ндіру про-
цесі апат тудыруы әбден мүмкін. 9сі  -
ресе, Қашаған, Қайран, Ақтоты кен 
орын дары резервуарларда бос орындар 
мен ш�гінділер пайда болатын тектони-
 калық қауіпті учаске ретінде танылып 
отыр. 

 Атыраулық эколог ғалым Нұргүл 
Има мұратова техногендік сипаттағы 
жер сілкінісі мұнай алу, бұрғылау салда-
рынан болуы мүмкін екенін растап 
отыр. 

«Атырау – мұнайлы аймақ. Мұнай 
алу кезінде бұрғылау жұмыстары бел -
гіленген м�лшерден асып кететін бол  са 
және алынған мұнайдың орны сумен 
толтырылмаса, жер сілкінісі болуы мүм-
 кін. Ұлттық ғылым академия сының 
Сейс    мология институты деректері бо  -
йын             ша, Каспий теңізінің аквато   риясын 
қоса алғанда, Атырау облысының аума-
ғы магнитудасы 6 балл болатын жер сіл-
 кіністерінің ықтимал к�ріністері бар 
жер қыртысының учаскелеріне жатқы -
зылып отыр. Сондықтан Атыраумен 
бірге, Маңғыстау �ңірінде де геодина -
микалық тексеріс жүргізілуі керек», – 
дейді эколог ғалым.

+ткен жылдың аяғында Атырау – 
Маң ғыстау шекарасында 4,9 балдық жер 
сілкінісі тіркелді. Жер астындағы дүмпу 
туралы мәлімет Volcanodiscovery сай   -
тында пайда болды. 

Қалай десек те, табиғи апат айтып 
келмейді. Демек, жағдайды жіті қадаға-
лап, барлық мәліметті қолда ұстау үшін 
жақсы жабдықталған сейсмикалық ке -
шенді қондырғы қажет. Бұдан біраз жыл 
бұрын к�ршілес Батыс Қазақстан облы-
  сында техногендік жарықшақ пайда 
болып, жер сілкінісі қаупі сезілген соң 
тұ тас ауылды к�шіруге тура келгені де 
сабақ болуға тиіс.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА,
Атырау облысы

Жа7андану заманында цифрлы технологиясы дамы�ан !ау!арлы ел екенімізді дәлелдеп 
ж$рген мектеп о!ушыларыны� !атары к%бейіп келеді. Б$гін семейлік о!ушыларды� т*рмысты! 
!алды!тан жаса�ан аспабы туралы ә�гімелемекпіз. Б*л аспап-сейсмограф жа�адан бой к%теріп 
жат!ан �имараттарды� сапасын аны!тап, т$рлі !ауіпті� алдын алу�а к%мектеседі.

Семей қаласындағы Шәкәрім 
атын   дағы к�пбейінді №5 гимназияның 
оқушылары құралды мектепте еденге, 
қабырғаға орнатып, әсерін байқау үшін 
пайдаланып к�рген. Тәжірибе нәти  -
жесінде секіру кезіндегі қозғалыстың 
еденге қалай әсер ететінін байқаған. 

– Ғимараттардың, техниканың 
еден мен қабырғаға тигізетін сейс   ми -
калық әсерін қарастыру үшін осын  дай 
аспап жасап к�рмек болдық, – деді 
физика пәнінің мұғалімі Алуа Бим-
бетова. Оның айтуынша, сейсмо  -
графтың механикалық түрін осыдан үш 
жыл бұрын Нұржамал Дәлеловамен 
бірге жасаған. Ал қазір аталған аспапқа 
бірқатар �згеріс енгізіп, жұмыс істеу 
тиімділігін тағы да жақсартыпты. 

– Жаңадан салынып жатқан ғи -
мараттардың кейбірі белгіленген стан -
дарттарға сай келмейді. Бай   қаға  ным, 
тербеліс амплитуда    ларының қабыр  -
ғаларға әсер етуінен плиталар босап 
жатады. Содан кейін үйдің сапа сын 
анықтай алатын немесе анық   тауға к�-
мектесетін құрылғы қарастыру керек 
деген ойға тоқталдым. Осыдан үш жыл 
бұрын механикалық сейсмографты 
тұр мыстық қалдықтардан жасаған едік. 
Механикалық сейсмографтың құры  -
лымы мынадай: сезгіштікті білдіретін 
датчик жұмыс істейді, тербеліс бол  -
ғанда датчик қозғалады да, ондағы тер-
беліс барабандағы �лшем к�рсет-
кіштерімен сызылып жазылады. Сол 
�лшем арқылы амплитуданың ауыт -
қыған к�рсеткішін есептеп аламыз. 
Құ рылғының соңғы нұсқасы мен ал   -
ғашқысының жұмысын салыс   тыр ған -
да, екеуінің де к�рсеткіштері дәлме-
дәл келді. Демек, бұл аспапты қолдану 
арқылы қауіптің алдын алуға болады. 
Жақындағы Алматы облысындағы 
жой  қын сілкіністен тұрғындардың әлі 
де қорқынышы сейілер емес. Сейс мо  -
графты қолдану осындай қауіпті кез -
дерде ғимараттардың қирауының ал-
дын алар еді, – деді А. Бим   бетова. 

Ауыр зардаптардың алдын алуға 
к�мектесетін құрылғыны жасаған Нұр-
жамал Дәлелова +. Жолдасбеков атын-
 дағы математикадан зерттеу жұ мыс  -
тары халықаралық конкурсынан 
ІІІ орын ды иеленген екен. Ал қазір осы 
құрылғыны әрі қарай жетілдіру ісімен 
Айжан мен Шұғыла есімді оқушылар 
айналысып жүр. 

Табиғи апаттардың алдын алуға 
болмаса да, оған дайындықты жақсар-
ту – �з қолымызда. Тұрғындардың 
қауіп  сіздігін болжай алатын, ғима  рат-

тың сапасын анықтайтын сейсмо-
графтың қандай тұрмыстық қал дық-
тардан жасалғанын білу үшін жас 
�нер  тапқыштардың �зімен де с�й-
лестік. 9-сынып оқушысы Айжан Жұ-
мабек біз байқай бермейтін күнделікті 
�мірде қолданатын тұрмыстық техни-
калардың да үй қабырғаларының қи-
рауына әсер ететінін айтты. 

– Біз қолданып жүрген кір жуғыш 
машинасы қосылған кезде еден мен 
қабырғаға әжептәуір соққы береді. 
9се рінен күннен-күнге қабырға мен 
едендер босай береді. Сейсмографты 
мұндай жағдайға жеткізбес үшін қол   -
дануға болады. Тербелістердің қаз іргі 
салынып жатқан үйлерге әсері �те к�п. 
Олардың адам �міріне қауіпті не қауіп-
сіз екенін ешкім білмейді. Оны осы 
сейсмограф зерттей алады. Бұл құрыл -
ғының барлық б�лігі тұрмыстық қал -
дықтардан жасалған. Оны күнде   лікті 
�мірде к�реміз, қолданамыз. Со   ның 
бірі – авток�лік шеберха  насындағы 
серіппе, қағаз таспа, қағаз таспасын 
жылжытқанда минималды үйкеліс ту -
ды   ратын лайнер, барабанды орнату 
және қозғалтқышқа арналған қуат к�зі. 
Қазір сейсмографтардың түр-түрі бар. 
Бірақ біз жасаған аспап құны жағынан 
қолжетімді, сапасы да �те жақсы және 
жеңіл. Бұл – аспаптың артықшылығы. 
Иә, аталған құрылғы бұрын жасалған, 
біз оны жақсартуға үлес қостық, қосу  -
дан да жалықпаймыз. Болашақта «Ар -
дуино» бағдарламасын да қосқымыз 
ке леді. Бұл бағдарлама арқылы салы  -
нып жатқан ғимараттың ішіне сейсмо-
  графты қойып, оны �зіміз қашық   тық -
тан отырып бақылай ала     ты     нымыз дай 
мүмкіндік жасағымыз келеді, – деді 
жас �нертапқыш Айжан.

Сейсмографты құрастыруға арнал-
ған қалдықтардың қолжетімділігі оның 
бірінші артықшылығы болса, екін -
шісі – бір шикізаттың орнын басқа    -
сымен ауыстыра алуда. Бұл туралы 
Шұ       ғыла Уалхан айтып берді. Ол ас -
папты күнделікті �мірде кез келген 
адам пайдалана алатынын айтты. 

– Аспапты жасау кезінде авток�лік 
шеберханасынан тапқан үш серіппені 
қолдандық, оны резинкамен, ал қоз  -
ғалтқышқа арналған қуат к�зінің ор-
ны  на күн сәулесін пайдалануға бола   ды. 
Құрылғыны әр адам тұрмыстық жағ -
дайда жасай алады деп ойлаймын. Се -
бебі қажеті материалдар барлығына 
қолжетімді, эксперимент жасағысы 
келетіндер де оңай жасай алады, – деді 
Шұғыла �з тәжірибесіне сүйеніп. 

Сейсмографты сейсмикалық қа -
уіпті аймақтарда, мысалы, таулы жер-
дерде, ауылдық округтерде, жаңа құ-
рылыстар мен білім алу барысында 
физика-география бағытындағы оқу 
мекемелерінде қолдануға болады. Жас 
�нертапқыштар болашақта ғимараттың 
қауіпсіздігін қашықтықтан анық   -
тайтын сейсмограф құралды шығаруды 
жоспарлап отырғанын айтты. 

Ғылым жолына енді қадам басып, 
қоғам игілігі үшін қызмет етіп келе 
жат  қан жас �нертапқыштардың еңбегі 
әрқашан елене бермек. «+з білімін 
�мірдің, �ндірістің тәжірибелерімен 
нығайтып, байытып отыратын, тапқан 
ілімін, үлкенді-кішілі ашқан жаңа-
лығын халықтың қажетіне беріп оты  -
ратын ғалым ғана �з дәрежесінде заман 
талабының �ресінде болады» деген 
Қаныш Сәтбаевтың парасатты пайы-
мына жаңалық ашуға құмар жастар 
мысал болып отыр. 

 «Рауан Медиа Групп» АҚ (БСН 031040003120), Астана қаласының 9ділет 
департаментінде 2004 жылғы 18 маусымда  № 16619-1901-АҚ болып тіркелген, 
2005 жылғы 5 наурызда берілген № A5236 С сериясы № 0001825 Бағалы қағаздар 
эмиссиясын мемлекеттік тіркеу туралы куәлік түпнұсқасының жоғалғаны 
туралы хабарлайды, осы хабарландыру жарияланған кезден бастап бұл куәлік 
жарамсыз деп танылсын.

ҮРЕЙДІ СЕЙІЛТІП, ҮРЕЙДІ СЕЙІЛТІП, 
ҚАУІПТІҢ ҚАУІПТІҢ 
АЛДЫН АЛАДЫАЛДЫН АЛАДЫ

Кеше кешкісін БҚО бойынша бар-
лық бағытқа жол жабылды. Себебі екі 
кештің ортасында алай-дүлей жел тұ-
рып, қар жауып, табиғат-ананың аяқ-
ас ты мінезі бұзылды да кетті. Сол мі-
незі әлі де қайтпай тұр, бүгін таңмен 
облыс бойынша 55 елді мекенде электр 
жарығы �шті. Осының салдарынан 
16 903 үй мен 192 әлеуметтік нысан жа-
рық сыз қалды.

– Бүгінгі ауа райының қолай сыз-
дығы кесірінен үйлердің шатыры 
ұшып, жарық �шті. Атап айтсақ, Б�р -
лі,Теректі, Шыңғырлау ауданда    рында 
электр желілері үзілді. Қазір қал  пына 
келтіру жұмыстарына 39 апат тық бри -
гада мен 49 арнайы техника жұмыл-
дырылды. Бұдан б�лек, Теректі ауда-
нында бірнеше  нысан мен үйдің 
ша   тыры ұшып кетті, – деді БҚО әкім   -
ді        гінің баспас�з қызметі. 

Жолдар жабық дегеніне қарамастан 
жолға шығып кетіп, далада қалған 
адам   дар мен машиналарды құтқару 
жұмыстары ұйымдастырылуда. БҚО 
Т�тенше жағдайлар департа ментінің 
берген мәліметі бойынша, Самара – 

Шымкент, Атырау – Орал тасжолында 
200-дей к�лік далада қал  ған. Оларға 
т�теншеліктер мен по ли   ция к�мек 
қолын созып жатыр. Сол екі үлкен 
трас   садағы к�ліктерді дітте ген жеріне 
аман жеткізу үшін Полиция депар -
таментінен 8 патруль жіберілген. Т�-
тенше жағдайлар депар таментінің 
14 қызметкері  мен 7 техни ка сы жұмыл-
дырылған. 

Облыстағы ауа райының қолай-
сыз дығына байланысты Т�тенше жағ-
дайлар департаментінде жедел штаб 
жұмысы іске қосылды. Олардың қата-
рын да полиция қызметкерлері мен 
«Қаз  гидромет» мекемесінің �кілдері 
бар. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

БОРАН БЕТ ҚАРАТПАЙ ТҰРБОРАН БЕТ ҚАРАТПАЙ ТҰР
Б�О-да ауа райы !*былып т*р. Кеше кешкісін бастал�ан б*р!асын б$гін та�да әбден к$шіне мінді. 
@йлерді� шатыры *шып, адамдар далада !алып, т%теншеліктер мен полицияны біраз әбігерге 
салуда.



Жетісу облыстық прокуратура-
сының баспас�з қызметі хабар-
лағандай, �ңірде �з міндеттеріне 
салдыр-салақ қарап, жауапсыз-
дыққа , сол арқылы адамдардың 
�мірі мен денсау лығы на қауіп 
т�ндіретіндей жағдайдың қалып-
тасуына жол берген 100 лауазымды 
тұлға ветеринария сала сындағы 
бұзушылықтары үшін жауапқа 
тартылыпты. 

– Ветеринария қызметіндегі 
лауазымды тұлғалар жануарларды 
вакцинациялау барысында 33 мың 
бұзушылыққа жол берген. Жеке 
және заңды тұлғалардың әкімшілік 
жауапкершіліктен жалтаруына 
қатысты 526 дерек тіркелді. Облыс 
аумағында күйдіргінің (сібір жара-
сы) қараусыз, бақылаусыз қалған 
33 ошағы анықталды. Осы күнге 
дейін оларды оқшауландыру және 
талапқа сай жағдайға келтіру бо-
йын ша ешқандай шаралар қабыл-
данбаған. Бұл салада дипломды 
сатып алған мамандар да анық-
талды. Нақтырақ айтқанда, вете-
ринария мекемелерінде  жауапты 
қызмет атқарып жүргендердің 
т�ртеуінің жоғары білім туралы 
дипломы жалған болып шықты. 
Тағы 124 қызметкердің білімі мен 
тә жірибесі атқарып отырған лауа-
зым дарына сәйкес емес. Жүз ден 
асам лауазымды тұлға тәріптік 
жауапкершілікке тартылды. Олар-
дың ішіндегі аймақтық инспек-
цияның үш жетекшісі мемлекеттік 
қызметке к�леңке түсі ретін әрекет-
тері үшін жауап кершілікке шақы-
рылды. Мемле кеттік кіріске 3 
мил лион теңге �н дірілді, – дейді 
облыстық про куратурадағылар. 

Облыс орталығы Талдықорған 
қала сы тұрғындары тарапынан 
ветеринарларға қатысты арыз-
шағым  тым к�бейіп кеткен. Олар 
қараусыз иттердің қаптап  кет-
кенінен әбден зәрезап болған. 
Балалар к�шеге шығудан, аулаға 
барып ойнаудан қалған. Қаланың 
адам дары жаппай арызданып 
жатқанда, күнделікті тірліктері, 
күнк�рістері  үй жануарларымен 
тығыз байла ныста болатын, 
шынын айтқанда,  солармен бірге 
тұрып, бірге жүретін ауыл тұрғын-
дарының жағдайын к�зге елес-
тетудің �зі қиын. Билік жағдайдан 
жақсы хабардар екен діктерін 
айтып, жақын күндері барлығын 
реттейміз деп кезекті уәдемен 
құтылуды әдетке айнал дырған. 

– Талдықорғанда биылғы 31 
жел тоқсанға дейін қаңғыбас иттер-
ді аулау ж�ніндегі мәселе түбегейлі 
шешіледі. «Жануарларға жауапкер-
шілікпен қарау туралы» заңға 
сәйкес, Жетісу облысында 2023 
жыл алғаш рет жануарларға қайы-

рымдылықпен  қарау (аулау – 
стерилизациялау – босату) жүйесі 
енгізілген. Осы бағдарлама бойын-
ша жануарларды ұстағаннан кейін 
піштіріп, егіп, бұрынғы жүрген 
жеріне қайтадан босатып қоя беріп 
келді.  Бірақ мәселе осымен 
шешімін табады деуге болмайды. 
8йткені стерилизацияланған, 
егілген иттер қайтадан үйірлерге  
топтасып, қатарларын к�бейтіп, 
айнала ортасына қауіп т�ндіруді 
одан әрі жалғастырады. Бұрындары 
қаңғыбас иттерді ататын. Сол 
арқылы олардың санын азайтып, 
үйірлесулеріне жол берілмейтін 
еді, қазір заң басқа, – деп ұзын 
арқан, кең тұсауға салады қалалық 
әкімдіктегі жауапты тұлғалар. 

Жыл соңына дейін әлі он бір ай 
бар. Оған дейін заң тағы да �згеруі  
мүмкін. Болмаса ашынған тұрғын-
дар қолдарына қару алып, иесіз 
итерге қарсы майдан ашуы әбден 
мүмкін.   

Облыстық Ветеринария бас-
қар  масының хабарлауынша, бюд-
жет тен салаға 742 миллион теңге 
б�  лініпті. Қазынадан қарастырыл-
ған  қомақты қаражатқа облыс 
аума ғында иесіз жануарларға ар-
нал ған бірнеше панахана салынбақ. 
Бірақ қашан, қай жерде тұрғы-
зылатыны  әлі нақтыланбапты. 
Осылайша, адамдар �мірі мен 
денсаулығына қауіп т�ндіретін, 
қаруасыз жатқан күйдіргі ошақ-
тарын реттеудің ж�нін таба алмай 

отырғандар, қаңғыбас иттердің 
қамы үшін мил лиондарға пана-
ханалар тұрғызбақ. Бұл тұрғындар 
тарапынан орынды түсінбестік 
тудырып отыр. 8йткені жоғарыда 
айтқанымыздай, адам дардың 
денінің саулығы ішетін тамағына 
к�п байланысты. Ет жеп, сүт ішу-
ден басқалардың алдынан к�рі-
нетін жергілікті жұрттың аман-
саулығын ойлағандар бірінші  
кезекті малдың денсаулығы дұрыс 
болуын қолға алғаны ж�н болар 
еді. 

Үкімет пен облыстық әкімдік 
құр қарап отыр деуден аулақпыз. 
Осы дан біраз бұрын Үкіметтің 
ресми сайтында Жетісу облысында 
«Еттің ветеринариялық-сани-
тария лық сараптамасы» атты қа-
нат қақты цифр лық  жоба енгізі-
летіні туралы ақпарат пайда болған 
еді. Онда айтылғандай, аталған 
жоба ауыл шаруа шылығы жануар-
лары мони трингін барынша жетіл-
діруге тиіс ті. Премьер-Министрдің 
орын  басары Серік Жұманғарин 
атап �ткендей, жаңа жоба цифр-
лан дырылған жануарларды сәй-
кес  тендіруге мүмкіндік беріп, 
жануар лардың толық тірлік кезеңі 
туралы ақпараттар орналас тырыл-
ған QR-кодты қалыптастырады 
және қасапханаларда сараптама 
актілері бар анықтамалар  беруді 
ретке келтіреді. Астанада отырып, 
ауыл шаруашылығы жануар-
ларының жағдайын ойластырға 

«ақылды лардың» айтуынша, QR-
код ет сататын орындарға орналыс-
тырыла ды және жануарларды 
ветеринарлық тексерусіз союға 
және ұшасы мен мүшелерін сарап-
тамасыз сатуға тосқауыл қояды. 

– Еліміздің аумағында мал 
соятын 904 нысан бар. Олардың 
109-ы етті �ңдейтін кәсіпорын 
болса, 281 сою бекеті мен 514 сою 
алаңы жұмыс істейді. Ветеринар-
лық талаптарға сәйкес келмейтін 
106 қасапхана жабылып, былтыр 
жыл барысында 661 сою алаңының 
тіркеу н�мірі кері қайтарылды. 
Барлық ірі  ауылдық округтерде 
вете ринарлық-сараптамалық зерт-
ханасы бар қасапханалар ашу 
керек. Сою алаңдары �тпелі кезең-
дегі қажеттілікті �теу мақсатында 
ашылған болатын. Қазіргі кезде 
заңнамаға �згертулер енгізуді 
ойластырып жатырмыз. 8згерістер 
енгізілгеннен кейін сою алаң-
дарының жұмысы мүлде тоқта-
тылады, – деп тұжырымдайды 
ауыл шаруашылығы вице-министрі 
Аманғалы Бердалин. 

Жаңалыққа қатысты ойын 
білмек ниетпен осы саланың білгірі 
ауылшаруашылығы бойынша 
сарапшы Алмасбек Садырбаевқа 
хабарласқан едік. 

– Цифрландыру дұрыс болуы 
үшін малды сәйкестендірудің дәл 
қазіргі кездегі сұраныс пен талапқа 
сай базасы болуы қажет. 8кінішке 
қарай, қолданыстағы   жануарларды 
сәйкестендіру базасы қазіргі 
кезеңге мүлде сай емес. Сондықтан 
б а р л ы қ  ау ы л ш а р у а ш ы л ы ғ ы 
жануарларының нақты базасы жоқ 
кезде цифрландыру тиімді болады 
дей қою қиын. Жалпы, цифрлан-
дыру арқылы аталған саладағы бар 
мәселені шешіп тастау мүмкін 
емес. Бірінші кезеке нақты база 
жасап, ветеринарияны толықтай 
реформалау керек. Мемлекет бас-
шысы бұған дейін де вете ринария-
ны қайта құру туралы айтқанымен, 
бұл бағыттағы жұмыстар  жалақыны 
к�терумен шектелді. Іс жүзіндегі 
реформалау – мемлекетті қоса 
алғанда, тұрғындар мен ветеринар-
лар тарапынан аталған салаға деген 
к�зқарастар саясатын толықтай 
қайта құру. Қазіргі уқытта  бізде 
бар  лық мәселенің  шешімін 
«цифрлан дыру» деген сұлу с�здің 
таса сына тығып қояды. Бұл 
қанатқақты жоба да қоғамда кеңі-
нен талқыланбады, фермерлердің 
пікірлері ескерілмеді. Жоғарыдан 
шешілді. Сондықтан �з басым 
қолдамаймын, – дейді сарапшы. 

Fзірге жаңа жоба Жетісу, Алма-
ты және Павлодар облыстарында 
қолға алынбақ. Сонымен бірге 
шекаралық �ткізу бекеттерінде 
қол данылады. Келген жүктер ту-
ралы мәліметтер ақпараттық жүйе-
ге енгізіліп, сынамалар алу және 
тексеру актілерінің электронды 
форматы қалыптастырлады да 
мем лекеттік ветинспектор мен ве-
теринариялық зертхананың қыз-
меткеріне ж�нелтіледі. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 
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ВЕТЕРИНАРИЯ САЛАСЫ
АҚСАП ЖАТЫР

Б�гінде әлемде бір�атар мем-

лекет цифрландыру саясатына 

к#шіп, техниканы' м�мкіндіктерін 

о'тайлы �олдануды' ты' әдіс терін 

�арастырып келеді. Осы рет те, 

елімізді' де жа'а техно логия м�м-

кіндіктерін пайдалануда �анатын 

ке'ге жайып, #ркениетке �7лаш 

сер меуі – за'дылы�. Осынау 7м-

тылыс пен одан шы:ар нәтижені' 

к#рініс табатын ала'ы – Digital Al-

maty халы�аралы� IT форумы. 

Биыл алтыншы мәрте #ткен форум 

«Industry X: Бола ша� ты' цифрлы� 

эволюциясы» та�ырыбына ар-

налды. 

ОНЛАЙН ҚЫЗМЕТТЕРДІ ДАМЫТУДА 
8-ОРЫНДАМЫЗ

    Қазір еліміз нарықта �зін GovTech 
саласындағы әлемдік к�шбасшылардың 
бірі ретінде к�рсетіп келеді. Тұрақты �су 
– �мір сүру деңгейінің жоғарылауына 
және кедейліктің т�мендеуіне айтарлықтай 
ықпал етті. Цифрлық даму министрінің 
дерегінше, елімізде орташа жылдық �су 
қарқыны 5 пайызды құрап отыр. Қазақстан 
онлайн қызметтерді дамытуда әлем 
бойынша 8-орынға тұрақтаған. Былтырғы 
жылдың қорытындысына назар аударсақ, 
онлайн режимде 50 млн қызмет к�рсетілсе, 
қызметтің 92 пайызын азаматтар үйден 
шықпай-ақ қолдана алады. Бағдат Мусин-
нің айтуынша, қазір елімізде электронды 
Үкіметтің мықты экожүйесі қалыптасқан. 
Бұл ретте, мемлекеттік порталдармен 
қатар банк қосымшалары енген. Онымен 
қоса, кейінгі уақытта �зге де қызмет 
түрлері мен жаңа стартап қосыла бастапты. 
Бүгінде еліміздегі �неркәсіп секторын 
цифрландыруда маңызды тетіктер іс 
жүзінде жүзеге асырылып отыр. Соның 
бірі – геологиялық ақпарат цифрланған 
Minerals.gov.kz платформасының құрылуы. 

– Бұрын геологиялық ақпарат кеңес 
дәуірінің архивтерінде сақталған еді. Енді 
мұның бәрі сканерленіп жатыр. Қазірдің 
�з інде  30  мың есепті  сканерлеп, 
геокординаттарға байлап, порталға 
қолжетімді етіп шығардық. Жер қойнауына 
қызығушылық танытатын компания енді 

тиісті құрылымдарға барып жүруге 
міндетті емес. Бар болғаны Minerals.gov.kz 
порталына тіркеліп, �зіне қажетті 
ақпаратты алуға мүмкіндік қарастырылған. 
Сондай-ақ онда лицензия алуға, жер 
қойнауын пайдалану құқығын алу үшін 
�тінім беруге, есептерді және �зге де 
ақпаратты тапсыруға болады, – деді 
министр Б.Мусин.

СТАРТАПТАР САЙЫСЫ
Іс-шараның соңғы күні Digital Al-

maty-2024 алаңында ауқымды Industry 4.0 
Startup Battle додасы мәресіне жетті. 
8неркәсіпті  цифрландыру саласы 
бойынша келіп түскен 200 �тінімнің 
арасынан 30 стартап финалға жолдама 
алған еді. 8неркәсіптік стартаптар баттл 
серіктестер ұсынған жүлделер үшін бақ 

сынасты. Industry 4.0 Startup Battle 
додасының жалпы жүлде қоры $180 000 
құрайды. Жарыс нәтижесі бойынша  үздік 
атанған жеңімпаздардың арасында Kaza-
groTech, NeuronOil, Aspans, Wes, Dereknet 
�неркәсіптік стартап иелері бар. Одан �зге 
форум аясында оқушылар арасында 
робототехника және инновациялық 
техологиялар бойынша Digital Ministry 
Cup  чемпионаты �тті. Аталған жарыс 
робототехика, STEM бағытын дамытуға 
бағытталған. Мұнда мектеп оқушыларынан 
құралған командалар құрастырған 
роботтар мен олардың жарыс алаңында 
қалай әрекет ететінін тамашалауға болады. 
Біз де мүмкіндікті құр жібермей чемпионат 
�тетін алаңға келіп, Қазақстанның түкпір-
түкпірінен келген қатысушылармен 
тілдескен едік. 

Ерасыл Қанағатов – Семей қаласын-
дағы Шәкәрім атындағы к�пбейінді №5 
мектеп-гимназиясының оқушысы.

– Жарысқа Семей қаласынан �зіміз 
құрастырған роботты алып келдік. Бұл 
роботтың жинағы, қосымша б�лшектері 
бар. Біз сайыс барысында роботтарды бір-
бірімен жарыстырамыз. 1 матчта 2 минут 
30 секунд беріледі. 30 секундтың ішінде 
робот автономды режимде жүре отырып, 
пиксельдері тақтаға қою қажет. Келесі екі 
минутта дрондар ұшырамыз. Он оқушыдан 
құралған команданы бұл додаға инфор-
матика пәнінің мұғалімі Айдос ағайымыз 
алып келді, – дейді семейлік қатысушы.

Ал алматылық �нертапқыштар 
арасында  Абай атындағы Республикалық 
мамандандырылған мектеп-интернаты 
оқушыларынан құралған Antares коман-
дасы да бар. Команда мүшесі Аиша 
Аманбекқызы сайыс тапсырмалары мен 
роботтың негізгі атқаруға тиіс міндеттері 
ж�нінде толығырақ баяндап берді. 

– Жарыста  First Tech Challengе 
категориясы бойынша бағымызды сынап 
к�рмекпіз. Біз құрастырған робот жарыс 
талаптары бойынша барлық әрекеттерді 
орындауға қабілетті. Негізі бұл категория 
бойынша елімізде оқушылардан құралған 
к�п команда бар. Қазақстан бойынша он 
команда шақырту алды. Олардың арасында 
біздің де командамыз бар. Осы маусымда 
робот міндетті түрде 4 тапсырманы 
орындауға міндетті. ІТ мамандар роботқа 
арнайы бағдарлама жазады, – дейді Айша 
Аманбекқызы.

ҚЫСЫЛТАЯҢДА «К�МЕККЕ 
КЕЛЕТІН» ДРОНДАР

    Қайда қарасақ та жаңа технологияның 
жетістігі саналатын заманауи техникаларға, 
дрондар мен роботтарға к�з түседі. Осын-

дай к�ріністен-ақ цифрлық форумның тап 
қазіргі кезең үшін ғана емес, болашақтағы 
маңызын ұғынуға әбден болады. Робо-
тотехникалар жарысы �тіп жатқан алаңнан 
Kaz Rockets зымыран құру және авиа-
модельдеу бойынша қор �кілі Мирас 
Нүсіповті кездестірдік. Ол алаңға қойыл-
ған дрондардың маңызы мен қоғамға 
қосар үлесі турасында әңгімелеп берді. 
Келушілердің назарына ұсынылған 
дрондардың басты артықшылығы – 
қауіпті жағдай болған кезде шұғыл түрде 
адамдардың қайда екенін к�рсете алады. 
Нақтырақ айтқанда, дронның негізгі 
функциясы – іздеу. 

– Биыл индустрия тақырыбына 
байланысты жобалар ұсынылды. Бұл 
дрондар арқылы біз т�тенше жағдайда 
қызмет ететін компанияларда жұмыс істей 
аламыз. Дрон 180 шақырым/сағат жыл-
дам дықпен ұшады. Мәселен, кенеттен жер 
сілкінісі, �рт болған жағдайда дрондардың 
к�мегі маңызды. Ең алдымен �рт с�ндіру-
шілер дронды қалай қолдану қажет екенін 
үйренуге тиіс. Егер шахтада апат болған 
жағдайда құтқарушылар онда кіре алмауы 
мүмкін. Ал дронның к�лемі кіші. Сондық-
тан ол қауіпті әрі кіруге қиындық туды-
ратын жерлерге оңай кіре алады. Алдағы 
уақытта біз дрондарды агрокомпанияларға 
ұсынамыз, – дейді Мирас Нүсіпов.

Үш күнге созылған халықаралық 
форумда Қорғаныс, Денсаулық сақтау, 
Ғылым және жоғары білім, сондай-ақ Ең-
бек және әлеуметтік қорғау вице-минис-
трлері мемлекеттік сектордағы қызметтерді 
автоматтандыру жетістіктерімен б�лісті. 
Цифрландырудың арқасында қазір халық 
үйден шықпай-ақ ЖОО-ға құжат тапсыру, 
білім алу себебінен армияны кейінге 
қалдыру, жұмысқа орналасу, емханаға 
алдын ала жазылу, жылжымайтын мүлікті 
тіркеу, сондай-ақ цифрлық ипотека 
рәсімдей алады. Ауқымды форумға 300-ге 
жуық спикер қатысса, оның 70-і – 
шетелдік сарапшылар. Бұл – форумның 
Еуразия кеңістігінде экономикалық әрі 
әлеуметтік әлеуетінің артып келе жатқан-
дығының бірден-бір к�рінісі. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

ТЫҢ БАСТАМАЛАР МЕН 
МҮМКІНДІКТЕР АЛАҢЫ

Т7р:ындарыны' басым б#лігі ауылды� жерде т7ратын Жетісу облысы эко номикасыны' 

басты тірегі, т7р:ылы�ты халы�ты' ар�ас�йер саласыны' бірі әрі бірегейі – мал 

шаруашылы:ы екені айдан аны�. Тірлігіні' бір тінін т#рт т�лікке байлап отыратын ж7ртты' 

айтуынша, облыста ветеринария �ызметі #те нашар. 

Уақыт к�рсетіп отырғандай, 
Жексембековтің к�п идеясы мен 
ісі �з заманынан озық болды. 
Оның мал дәрігері мамандығын 
таңдауының  себебі туған жерінде 
еңбек етіп, ауылдастарына пайда-
сын тигізсем деген ниетімен ай-
қын далды. 1963 жылы институтты 
үздік бітіріп, �з елінде кәсіби 
маман атануы – соның дәлелі. 
Абыхан Жексембековті совхоздың 
шалғайдағы к�шпелі мал шаруа-
шылығына жібереді. Fр жерде ол 
жақсы нәтижелерге жетеді. Жас 
маман ретінде оның ұйымдас-
тырушылық қабілеті дәл осы жерде 
к�рінеді.

 1972 жылы туған ауылына, 
Ленин атындағы колхозға оралып, 
бар күш-қуатын, іскерлігін, жұмыс 
қабілеттілігін осы ауылдың �сіп-
�рлеуіне арнады. Колхоздың даму 
тарихы адамдардың еңбек жетіс-
тіктерімен, �з күштері мен мүмкін-
діктеріне деген сенімімен, жақсы 
заманға деген үмітімен тікелей 
байланысты. Ал бұл жерде Абыхан 
Жексембековтің жаңа идеяларды 
ұйымдастырушы және насихат-
таушы ретіндегі  р�лі �те маңызды. 
8йткені күнделікті болып к�рінетін 
еңбек ерліктері, қазіргі атаулар 
осыған байланысты болды. Шын-
дығында, егін �німділігін, сүтті, 
мал басын т.б. арттырудағы ең-
бектері  ең жоғары қажыр-қайратты 
қажет етті. Fрине, бұл мемлекет 
назарынан тыс қалмады. Абыхан 
Жексембеков 1972 жылы «Құрмет 
белгісі» орденімен марапатталды. 
Кеңес Одағы жылдарындағы бұл 
сыйлықтың мақсатын, Одақтың 
тарихын зерделеу – қазіргі жас 
ұрпаққа сабақ емес пе? 

8ткен ғасырдың 90-шы жыл-
дары қиындықтарға т�теп беретін, 
колхозды басқаратын мықты 
басшы, ұйымдастырушы керек еді. 
Жеке ауылшаруашылық құрылым-
дарын ұйымдастыру, сонымен бірге 
соғыс және еңбек ардагерлерін, 
халықтың аз қамтылған және әлеу-
меттік қорғалмаған топтарын 
ұмыт пау идеясын Абыхан Жек-
сембеков шешті. Экономикалық 
қиын жағдайды ескере отырып, 
Германия мен Ресейге жаппай 
кетіп жатқан жұмысшыларды 
жоғалт пау, инвесторлар тарту үшін 
шешуші шаралар қабылдау қажет 
болды. Бұл уақыт қабатын әлі де 
жас ұрпақ зерделеуді қажет етеді. 
Бірақ Жексембеков �зінің пікір-
лестерімен бірге  бүгінде ілгері 
бас қан тұңғыш тұқым шаруа-
шылығын құрды. 

90-жылдары тәуелсіз мемле-
кетіміз үшін уақыттың жаңа есебі 
басталып, Абыхан Жексембеков 
сынды тұлғалар тәуелсіздіктің 
қалыптасуына жүргізуші ғана емес, 
қатысушысы да болды. Жаңа 
мемлекеттің қалыптасуы барлық 
салада кадрлардың болуын біл-
діреді. Ал мектеп оқушыларын ана 
тілінде оқыту мәселесі, әсіресе, 
тарихта бұрын-соңды ұлттық 
мектеп болмағандықтан Түрген 
ауылында осы сұрақ �зекті мәселеге 
айналды. Абыхан Жексембеков 
ауыл әкімшілігінің басшысы бола 
тұрып, бұл мәселемен тығыз жұмыс 
істей бастады. Тағы да мемлекеттік 
мекемелерді аралап, 1994 жылы 
ауыл тарихында тұңғыш рет қазақ 
мектебі ашылды.

Ол кезде материалдық базасы 
болмағандықтан оны мектеп деп 
айтуға да қиын болатын. Fкім 
Абыхан Жексембековтің табанды-
лығы мен ұстаздардың сенімі ғана  
ғажайыпты жасай алды. 1995 жылы  
алғашқы түлектері мектепті бітіріп 
шықты. Мұны тек ұстаздар ғана 
емес, мектептің алғашқы түлектері 
де есте сақтайды деп сеніммен айта 
аламын. Абыхан Жексембековке 
берілген «Білім беру ісінің үздігі» 
атағы  соның айғағы. 

Жыл сайын 1 ақпанда оқушы-
лар мен ұстаздар қауымы Абыхан 
Жексембековтің �мірбаянын 
зерделеп, оқу жетістіктері  мен 
атқарылған игі істерді қорытын-
дылап, жаңа бастамаларды  жос-
пар лайды. Демек, осы мектеп ар-
қылы Абыхан Жексембековтің ізі 
жалғасуда. 

Рысгүл ШАЛҒЫМБАЕВА,
А.Жексембеков атындағы орта 

мектеп директорының 
орынбасары Алматы облысы

Еңбекшіқазақ ауданы

Bрбір о�ушыны' �йлесімді дамуы �шін т7л:аны', 

к#шбасшыны' �лгісі болу #те ма'ызды. Б7л адам сізді' 

дәуірі'ізді' замандасы болса, ерекше �7нды. Мектебіміз 

есімін ма�танышпен айтатын бір :ажап т7л:а туралы 

айт�ым келеді. Білім ордамыз:а Абыхан Жексембеков 

есіміні' берілуі за'дылы� деп ойлаймын.

ӨЛМЕЙТҰҒЫН АРТЫНДА 
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МИХАЙЛ КУКУШКИН 
ЕКІНШІ АЙНАЛЫМҒА ӨТТІ

�аза�станды� теннисші, әлемні� 247-ракеткасы Михаил 
Кукушкин Ноттингем (%лыбритания) челленджер турниріні� 
екінші айналымына /тті. 

Қазақстан бокс феде рация-
сы ның президенті қызметіне 
Шахмұрат Мүтәліп келді. Дерек-
к!здерге сүйенсек, жаңа басшының !зі 
де кезінде бокспен шұғылданған. 33 
жастағы маман Малайзияда білім алып, 
бүгінге дейін бизнес саласында қызмет етіп 
келді. Ал жас!спірім шағында былғары 
қолғабын біржола шешкен ол араға жылдар 
салып, шаршы алаңға қайта оралып отыр. 
Енді ол спортшы емес, осы саланың 
функционері ретінде жұмыс істеп к!рмек.

Кәсіби боксшы Жанқош Тұраровтың 
айтуынша, Мүтәліп те мәрттігімен танымал 
екен. Ол жуан жұдырықты жігіттерге 
әрдайым қолдау к!рсетіп келіпті. Тек 
мұнысын к!пшілікке жария қылмаған. 

«Шахмұрат – бокс десе ішкен асын 
жерге қоятын, әрбір қазақ боксшысы үшін 
шынайы жанкүйер болатын жан. Оның 
талай спортшыға дем беріп, қолдау к!рсет-

кенін ешкім біле бермейді. Менің спорттағы 
даңғылымда да Шахмұрат досымның 
демеуі к!п болды», – деп жазды боксшы 
әлеуметтік желідегі ресми парағында. 

Қазақ жанкүйері үшін н!мірі бірінші 
спорт түрі саналатын бокстағы мұндай 
!згеріс не үшін қажет болды? Біздің болжам 
бұл ауыс-түйістің артында Токио Олим-
пиадасы мен Азия ойындарындағы сәтсіз-
діктің тұрғанына саяды. Осы аралықта әлем 
чемпионаттарынан жеңіп алған алты алтын 
да ақшалы һәм тәжірибелі Рақышевты 
құтқарған жоқ. Неге? 

Біріншіден, соңғы кездері қазақ 
боксына сын жиі айтыла бастады. Оған 
себеп те жоқ емес. Тәуелсіздік алғалы бері 
Олимпиададан алтынсыз қайтпайтын 
боксшылар Токио т!рінде екі қоланы 
қанағат тұтты. Атлантадан кейін биігінен 
түспеген қазақ боксының нағыз құлдыраған 
шағы осы болатын. 2020 жылғы жазғы 
ойын дар біздің боксшылардың дәрмен-
сіздігін к!рсеткен алғашқы ірі жарыс ре-
тінде тарихта қалды. 

Екіншіден, әлем чемпионаттарында 
жеңіп алған алты алтын медальді (Белград, 
2021 – 2 алтын, Теміртас Жүсіпов пен Сә-
кен Бибосынов; Ташкент, 2023 – 4 алтын, 
Санжар Тәшкенбай, Махмұд Сабырхан, 
Асланбек Шымбергенов, Нұрбек Оралбай) 
ХОК мойындайтын бәсекелерде қорғау 
мүмкін болмады. Естеріңізде болса, Ха-

лықаралық Олимпиада комитеті Халық-
аралық бокс қауымдастығын (ІВА) мәрте-
бесінен айырып, аталған ұйым !ткізетін 
турнирлерді мойындамайтынын мәлім-
деген. Қазақстан ІВА-ға балама ұйым 
ресми түрде құрылмағандықтан, ресейлік 
Умар Кремлев ұйымдастырған екі әлем 
чемпионатына қатысты. Бірақ мұндағы 
жетістікті лицензиялық жарыста қайталау 
тағы да қолымыздан келмеді. 

Үшіншіден, Ханчжоудағы Азия ойын-
дарында болған сәтсіздікті еске салайық.  

Халықаралық Олимпиада комитеті !ткізген 
бокс турнирі т!решілік тұрғысынан к!п 
сұрақ қалдырса да, командадағы бірді-екілі 
боксшыдан басқасы қарсыласын айқын 
ба сымдықпен ұта алмады. Gдетте, Олим-
пиа да дан неше алтын аламыз деп бас қа-
тыратын жанкүйерлер енді қанша жолдама 
бұйырады деп алаңдаулы. Яғни, әлемдік 
бокс алпауыттарымен бір қатарда тұратын 
қазақ боксы жүлде түгілі, жолдамаға 
қуанатындай мүшкіл халге жетті. 

Т!ртіншіден, халықаралық қатынастар-
дың дұрыс жолға қойылмауы себеп. Қазір 
әлемдік жарыстарда Қазақстан атынан 
қызмет ететін т!реші таппайсыз. Gлемдік 

ұйымдарда еңбектенетін мамандарымыз да 
жоқтың қасы. Осының салдарынан тең 
дәрежеде !ткен жекпе-жектерде біздің 
спортшыларды қарсыласқа жығып беретін 
сәттер к!п. Тіпті, жоғарыда демеу болатын 
тұлғамыздың жоқтығын білетін бапкерлер 
де күмәнді кездесулерден соң т!решілерге 
шағым түсіруге құлықсыз. Қанша жерден 
әділдікті жақтасаң да, халықаралық 
федерацияларда бір !кілің болғаны біраз 
мәселені шешетінін мойындау керек. 

Сондай-ақ ұлттық құрамадағы ауызбір-
шілік тің бұзылуы, қыздар командасындағы 
бітпейтін дау-дамай мен бапкерлердің 
!кпе-реніші де федерацияның беделіне 
біраз нұқсан келтірді. Мәселен, Азия 
ойындарынан соң командадағы кейбір 
боксшылардың бірлікте болмағанын бас 
бапкер Мырзағали Айтжановтың !зі айтты. 
Ал қыздар құрамасында бір дау бітсе, 
екінші даудың шеті шығарына етіміз 
үйреніп қалды. Бұған дейін Ангелина Лукас 
үнемі шу шығарып келсе, енді олардың 
қатарына Надежда Рябец қосылды. Ел 
чемпионатын екі рет ұтқан Владислава 
Кухта есімді талантты боксшының құрама-
дан орын таппай, Венгрия азаматтығын 
алғаны да федерация жұмысында біраз 
олқылықтың барын к!рсеткендей. 

Gрине, жаңа басшы мұның бәрін 
Париж Олимпиадасына дейін шешеді деп 
ойлауға ерте. Қазіргі міндет – боксшылар-
дың бұған дейінгі дайындығына кедергі 
келтірмей, олардың алаңсыз жаттығуына 
мүмкіндік жасау. 

Шахмұрат Мүтәліптің жұмысына біз 
Париж Олимпиадасынан кейінгі циклде 
баға береміз. Бір анығы, оның алдында 
тұрған міндет к!п. Gсіресе, командадағы 
атмосфераны реттеп, халықаралық қа-
тынас тарды жолға қойып, қазақ боксының 
жеңісті дәстүрін қайта жалғастыру керек-
ақ...

Арда КЕМЕЛ

БОКСТЫҢБОКСТЫҢ

Бұл апта біз күтпеген ірі ауыс-түйіспен басталды. Дүйсенбі күні 
Қазақстан бокс федерациясына жаңа басшы келді. 33 жастағы 
Шахмұрат Мүтәліп осы ұйымды төрт жыл басқарған Кеңес 
Рақышевты алмастырды. Олимпиадаға аз қалғанда мұндай 
қадамды күтпегеніміз анық. Бірақ соңғы кезде басынан бұлт 
арылмаған отандық бокста әйтеуір бір өзгерістің болары анық еді. 
AIQYN тілшісі еліміздегі ең 
танымал спорт түрінің 
басы-қасында болған 
жағдайды бағамдап 
көрді. 

БАСЫНАНБАСЫНАН

БҰЛТБҰЛТ
АРЫЛА МА?АРЫЛА МА?

Кукушкин қазір кәсіпқой тен-
нис шілер қауымдастығының (ATP) 
рейтингінде 247-ші орында тұр. 
Lexus NOTTINGHAM CHAL-
LENGER ивентінің жекелей сын-
ын ол сейсенбі күні кешке әлем нің 
337-ші ракеткасы британдық 
Чарльз Бруммен жекпе-жектен 
бас тады. Бұл қарсыластар бұрын-
соңды кездескен емес, олардың 
мансаптағы алғашқы кездесуі 1 
са  ғат 50 минутқа созылды, тар-
тысты бәсеке барысында Кукуш кин 
5 эйспен бірге 6 брейк-пойнт тың 
біреуін ғана пайдаланды. Ұлы-
британиялық спортшы 9 эйс пен 
к!зге түсті.

Кукушкиннің келесі қарсы ласы 
сәрсенбі күні Астана уақыты бо-
йын  ша түскі уақыттан кейін анық-
талады. Бұл жекпе-жектің фавориті 
– қазіргі әлемдік рей тингте 194-ші 
орында тұрған бель гиялық теннис-
ші. Оның Ұлы британиядағы қар-
сы ласы қазіргі уақытта әлемнің 
408-ші ракеткасы болып табылады, 
сондықтан бейсенбіде екінші 
айналымда Ку кушкин Де Лурмен 
ойнауы мүм кін. 

Қазақстандық теннисші Ми-
хаил Кукушкин екінші айна лымға 
!ткен  Ұлыбританиядағы Чел-
ленджер сериясының жүлде қоры 
шамамен 75 мың еуроны құрай-
ды.

Ақмолда Сайрамкез 67 келіге 
дейінгі салмақта сынға түсті. Ол 
жұл қа к!теруде – 126 келі, серпе 
к!теруде 166 келіні еңсеріп, қос 
жат тығудың қорытындысында 292 
келі к!рсеткішпен 2-орын иеленді. 
Алтын медальді Солтүстік Корея 
!кілі Ри Вон Джи (137+180 келі) 
қан  жығаласа, қола жүлдені таи-
ландтық спортшы Терават Ратфет 
(128+158 келі) жеңіп алды. Осылай-
ша, Азия чемпионатында Қазақ-
стан қоржынына алғашқы жүлде 
түсті. 10 ақпанға дейін жал ғасатын 
құрлықтық біріншілікте Париж 
Олим пиадасына қатысуға мүмкін-
дік беретін рейтингтік ұпайлар 
үлес тіріледі.

Айта кетейік, Ташкенттегі Азия 
чемпионатында Париж Ол им пиа-

да сына қатысуға мүмкіндік беретін 
рейтингтік ұпайлар сарапқа салы-
нады. Жарысқа 34 елден 192 атлет 
қатысып жатыр. Азия чемпио на-
тын да  ауыр атле  тикадан ел 
намысын жеті спортшы қорғады. 
Ерлер арасында Ақмолда Сайрам-
кез (67 келі), Gлібек Рақымберді 
(73 кг), Александр Уваров (81 келі), 
Сергей Петрович (96 келі) және 
Кирилл Старо вер кин (96 келі), ал 
әйелдер арасында Айнұр Gбдіхалы-
қова (49 келі) мен Арай Нұрлы-
бекова (81 келі) жарысқа аттанған 
еді. aзбекстанда ауыр атлетикадан 
Азия чемпио наты ерлер арасында 
52, әйелдер арасында 33-рет !тіп 
отыр. Осы ған дейін аталмыш 
жарыс Таш кентте 2016 және 2021 
жылдары болды.

АҚМОЛДА САЙРАМКЕЗ 
КҮМІС ЖҮЛДЕ ИЕЛЕНДІ

Олар 32 алтын, 20 күміс және 10 
қола медаль жеңіп алды. 

– Ауа райының ыстықтығы ба-
ла лар үшін қолайсыздық тудырды. 
Жарыс таңғы 7-де басталып, кешкі 
9-да аяқталды. Балалар күніне не-
бәрі 5-6 сағат ұйықтады. Қиындық-
тарға қарамастан жарыс !те сәтті 
!тті. Спортшыларымыз жақсы 

к!рсеткіштерге қол жеткізді, – деді 
жаттықтырушы Ольга Румынская.

– Алғашында қатты алаңдадық, 
себебі бұл біздің командамыз үшін 
ал ғашқы халықаралық жарыс бол-
ды. Бірақ бәрі сәтті !тті. Қазақстан 
атынан қатысып, елімізді таныт-
қанымызға қуанышымыз шексіз, 
– дейді жүлдегер Райымбек Дау баев. 

БАНГКОКТАН 
ЖЕҢІСПЕН ОРАЛДЫ

Бангкокта /ткен о�ушылар арасында6ы су спорты т;рлерінен 
Азия чемпионатыны� ж;лдегерлері елге оралды. Азия айма6ыны� 
барлы� елдеріні� спортшылары ба� сына6ан чемпионатта ж;зуден 
�аза�стан атынан 22 жас спортшы �атысып, ел намысын �ор6ады. 

Ташкентте /тіп жат�ан ауыр атлетикадан Азия чем пио-
натында �аза�станды� спортшы А�молда Сайрамкез к;міс 
ж;лде иеленді.


